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ите од месец дана предиз
борне живости по организа.
цијама Народног фронта у
Београду покренуло је све
чланство Фронта. Месеп да“

на је протекло као недеља, ни у том

нерноду обављени су не само послови
дезанн за изборе,
спеси читаве организације Фронта

Београда и сваке његове најмање једи-
внце. И не само то. Година дана рада,
која је протекла, имала је н својих не-
остатака које је требало увидети и о-
творено изнети,
Избори за органе Народног фронта

имају посебан вначај, ако се погледају
услови под којима се они одржавају.
„Напади ревизнониста:.из табора Ин-
формбироа управљени су и на На-
редни фронт, који се није поколебао
ни пред каквим претњама и препрека-
ма. Свакодневно су радио-станице на све
могуће начине покушавале да убеде
наше људе да је потребно да одустану
ед социјалистичке изградње, да је сва-
ки труд и зној нашег човека узалудан,
а изгледа на излаз под оваквим усло-
вима нема. Али, рад читавог нашег на-
рода у трећој планској годнин, речито
је показао да нашп људи нпсу насели
никаквим причама из иностранства.
Бат у условима сталног пооштравања
полнтичког и економског притиска на

нашу земљу, читава предизборна кам“

пања показала је још једном политич-
ку зрелост трудбеника окупљених у
Народном фронту. Трудбепици су се у
пракси уверили у лицемерје, неморал
и непријатељство клеветника који по-
већавајући тешкоће и напоре натег
човека стално трубе да то служн ње-
товој срећи.
Између мпотих других резултата ко-

је је организација Фронта Београда
поститла у трећој планској години, вна-
чајан је допринос од преко 92 мплно-
на динара вредности добровољног ра-
да. Значајан је ни зато, што је сваки
добровољни час дат у изградњи нашег
главног града, уложеп свесно, са зна-
њем да је део општих прегнућа за из-
традњу социјализма,
Предизборна кампања протекла је у

живој политичкој активности тиром

"читавог Београда. Фронтовске органи-
зације показале су своју дораслост и
способност ва политичке и организа“

шноне припреме читаве кампање. На
3734 састанка фронтовских група при-
суствовало је око 83.000 чланова На:
родног фронта, од којих су преко два-
наест хиљада узели учешћа у дискуси«
Ји. За велике задатке који очекују

Фронтонско организапије у овој годи-
ронта-супредлагаликао.
нове одборе такве људе

којп ћебити у стању да спроведу сло
жене п обимне планове. Главно мерп-
20 приликом предлагања калдидата би-
ло је — његов рад, активност на раз“
ним пољима делатности, јер је сваки
активиста радно пред очима народа, У
неким основним организацијама члано-

 

ви Фронта су одбацили извесне канди“
дате, који својим радом нису заслужи“
ли да буду у органима Народног фрон-

· та. То показује колико је широк демо
кратизам у фронтовским организација“
ма постао нужан услов њиховог успе»

шног рада.

Предизборна кампања није протекла

само у политичким припремама пу

предлагању кандидата. На конферен-

" пијама основних организација изноше-
ни су планови рада за 1950 годину на

дискусију пред чланство, Било је мно-

то случајева да су чланови Фронта по
већавали обавезе у добровољним часо

вима захтевали уређење ип изградњу

неких мањих објеката и обећавали да

ће уложити још веће снаге н постићи

 

боље резултате нето у прошлој годн-
ни. Тако су, на пример, чланови Фрон-

основне

повећали обавезу на

порма-часова. У

та Четрнаесте организације

Трећег  рејопа

35.000 добровољних

Двадесет шестој основној организацији

дата је обавеза да се калдрмише глав-

на улица у Прокопу н уреди стаза за

пролаз пешака. На конференцији Ше-

сте основне органнзапије. Петог рејона

повишена је обавеза у добровољним

радним часовима од 30.000 на 45.000.

У овој организацији одлучено је да се
план основне организације умпожн и

достави на дискусију свим фронтов-

ским групама. Послато је п писмо Ше-
стој основној организацији Народног

фронта Петог рејона Загреба, са по.

зивом на такмичење у част претстоје-

Аиж избора за Народну скупштину
ФНРЈ. Сличних примера било јеу
мнотим основним организацијама.

Међу најбољим ни најзаслужнијим

људима предложени су кандидати ва

нове одборе основних организација н

|аделегате на рејонским конференцни-

Јама,'Са новим, одабраним ни нскусним

 одборипцима, основне организације

треба даобезбеде спровођење свих по-

автичких по привредних задатака у о
вој години,

Београђаниће сутра, још једном по.
казати своје родољубље трађана слобо-

дарског главног града наше социјални.
стичке отаџбине, избором · оних, који

су делима показали своју оданост На-

родном фронтуп његовој руководећој
сичав — Комунистичкој партији.

'
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Хиљаде најбољих активиста
БИЋЕ

ИЗАБРАНО У
__ОРГАНЕ
НАРОДНОГ
ФРОНТА

_ 3 године у годину расте и про-
ширује се активност органи-
зација Народног фронта, ко-
је преузимају све сложеније
задатке на себе. Стално се

повећава и број проблема које ре-
шавају организације Фронта, а њи-
хова делатност постаје све разновр-
снија. У таквом раду обухвата се и
улази у непосредно руководеће ор-
тане Народног фронта све већи број
активиста, који су се оспособили
кроз многобројне акције за органи-
заторски и политички рад. Већ је
давно прошло време када су основ-
не организације Народног фронта
имале неколико малих актива и ре-
шавале мали број питања. У проце-
су изградње наше земље прошири-
вао се и круг питања којима се На-
родни фронт бави. Тако је 1949 го-
дине свака основна срганизација
Народног фронта у Београду имала

већ једанаест актива, који су обу-
хватали неколико хиљада активи-

ста.

Основне организације оспособиле

су се да руководе самостално разно-
врсним акцијама и решавају свако-

дневно веома сложене проблеме.

Многи су примери самоиницијативе

у основним организацијама. Оне се

 

   мостално изградњу ма!

објеката својим. снагама, не чекају-

ћи ни нарочиту помоћ ни директиву

одозго. Било је случајева да су о-

сновне организације изградиле или

уредиле неки мањи објекат у току

прошле године, а „д рејонски одбор

дозна за њихово дело тек после за-

вршетка радова. Тако се кроз сва-

кодневну активност повећава само-

 

па
моатају разнихпослова, преузи-=

 

Маршал Тито примио је 1 фебруара групу од петнаест првих
рудара и геолога, који су ових дана за вршили студије на Рударском факултету
Техничке велике школе у Београду, и ускоро одлазе на своју нову дужност у
руднике и друга предузећа широм земље. Маршал Тито је провео у дужем
разговору са гостима, истакао, поред осталог,

инжењера |

велики значај
привредну изградњу наше земље, а мла дим инжењерима саветовао да У будућем
практичном раду буду исто упорни као на студијама.

рударства за|

 

јевркимгоиљ Иринефтинвећ овиснале= 5

делатност организација и народ
стално привлачи на све веће свесно
стваралаштво.
За овакву свестрану активност

Народног фронта потребан је широк
круг активиста који ће бити спо-
собни да обављају многе политичке
и агитаторске послове. Кроз саме
акције Народног фронта расту и по-
дижу се такви људи, који улазе у
руководеће органе. У току сталне
делатности основних организација

Башпрљаоп азасткалњег- =

 

оне Фронта, многи људи сте-
клису политичку зрелост и смисао
за организовање и спровођење мно-
тих задатака. Број људи који ће би-
ти изабрани у одборе основних ор-
танизација као и неколико хиљада
секретара група који су већ иза-
брани, — све то сведочи о стално
растућем броју активиста који ула-
зе у органе Народног фронта и ру-
ководе његовим радом по разним
секторима.

Предизборним митинзима порејснима

ЗАВРШЕНА ЈЕ НАМПАЊА
за изборе органа Народног фронта

Са заставама, чланови основних

организација Трећег рејона, дола-

зили су са разних страна и саку-

пљали се у свој Дом културе, да би

одржали предизборни митинг. То

није једини предизборни митинг у

Трећем рејону. У исто време они су

одржавани и у Делиградској улици,

затим у сали „Зеленгоре“ и у насе-

љу преко Саве, на Новом Београду,

где се налази тридесета основна ор-

ганизација Трећег рејона. И, у Че-

твртом рејону у културно-просвет-

ној сали Народног фронта одржан

РУДАР ИЗ БРЕЈЕ

.
—

 

је митинг, Митинзи у Седмом рејо-
ну били су на Сењаку, и на Деди-
њу, у мешовитој гимназији.
Петнаест основних организација

Трећег рејона сакупило се у Дому
културе да одржи своју последњу
предизборну смотру. Милиционери,
чланови Дванаесте основне органи-
зације, њих педесет пет, који су да-
ли 1780 добровољних радних часова
у својој основној организацији, по-
ред своје редовне и напорне ду-
жности, повели су козарачко коло и
отворили народно весеље. Дванае- _
сторица њих носи значку „За по-
жртвован рад“. Фихова група нај

 

 

ДеКИЈ-идр

боља је у Дванаестој основној орга-
низацији.
Међу грађанима, члановима Фрон-

та, налазе се и они који су дали ве-

лики број радних часова и били но-
сиоци свих радних задатака и по-
„литичког рада у својим основним
организацијама. На њиховим груди-
ма могу се видети значке и одличја
Народног фронта Београда,
У име Градског одбора Народног

фронта Београда говорио је члан
Извршног одбора Народног фронта
Београда, друг Душан Вучиновић.
Он је говорио опотешкоћама у из-
градњи земље, у протеклој години,
и сметњама које су стваране нашим
народима од стране земаља Ин-
формбироа. Упоредо с тим прика-
"зао је и успехе наших радних љу-
ди, посебно чланова Народног
фронта, који су испунили све 34-
датке треће године плана. Говођећи
Затим је говорио потпретседник

одбора Народног фронта Трећег ре-
јона, Миодраг Филиповић, који је,

| између осталог, рекао: у
– Досадашњи успеси постигнути

у Народном фронту и осталим сек-
торима друштвеног и политичког
живота, као и.читав ток предизбор-
не кампање, показалису, да су рад-
не снаге, нашет рејона спремне ,да
се још. чвршће, ухвате у. коштац,са. |
проблемима и успешније; реше „све
задатке у.1950. години. Та,спремност
је,: поред , осталог, '"манифестована, у
преузимању повећаних. обавеза на
протеклим конференцијама од стра-
не појединих основних, организаци-
ја Народног фронта, На овим избо-
рима за Народни фронт, као и на и-
дућимза Скупштину,јошједан пут
ће се манифестовати „морално-поли-
тичко јединство· · наших“ грађана,
њиховачврста решеност да до кра-
ја истрају. у борби.за победу. соци-
јализма у нашој земљи, и ИЕне-

зависност.|
Самитинтасу упућени телеграми

 

ЈумелавИ ЦК КПСрбије
10 другуЕрНику

 

У организацији Народног
_ Београда стално се истиче све већи

угуу Народном

  

НАРОДНОГФРОНТАБЕОГРАДА
  
Маршал Тао примио
рриф нових инжењера
видара и теолога

  

 
 

Неколико упоређења очигледно ће
локазати све ове чињенице. У току
прошле године изабран је за одбор-

вике основних организација 2.221

„чдан.Народног. фронта,аовегоди-
ке се бира у читавом. Београду 3.160

чланова. Све основне организације

у Београду већ су изабрале 3.967 се-

кретара фронтовских група, који

руководе овим најмањим јединица-

ма и од чије активности зависи по-

већање делатности Фронта. Прошле

године је изабрано 4.542 делегата за

рејонске конференције, а ове годи-

не се бира 5.537. Ако се узме у 06-
зир да свака основна организација
има једанаест актива у које треба

да уђе од 3до 5 чланова, што у це-
лом Београду износи око 9.000 љу-
ди, онда се види да десетине хиља~

„да људи непосредно учествује у ра-
ду Народног фронта, не узимајући
у обзир још хиљаде активних чла-
нова који нису у руководећим ор-
ганима. И у рејонске комисије ући
ће преко 700 искусних организато-
ра. Тако ће укупно на разне начи-
не учествовати у .руковођењу фрон-
товским радом преко 21.000 чланова.
Само ове цифре“ довољне су да

__потврдеколико је организација На-
родног фронта стварно организација
читавог народа, и колико 'има: нај-
шире демократичности у њеном ра-
ду. Поред ових руководећих људи

фронта

број фронтоваца који стичу поли-
_"тичко и. организаторско искуство.
У току прошле године око 29.000
чланова: Народног фронта добило је
значке „За изградњу Београда“, ко-
је су се давале свима члановима за
најмање 50 добровољних радних
„часова, датих за изградњу главног
града. Поред тога, за залагање на
разним пољима делатности Народ-
ног фронта, као што су социјално-
здравствена, политичка, прикупља-
ње отпадака, добило је преко 9.000
чланова Народног, фронта значке
»За пожртвовани“ рад“. Поред свих
ових не могу се набројати још де- ·
сетине хиљада примера људи. који
су на“ разне' начине учествовали_ и
помогли у раду Народног . фронта,
_или-у раду народне: власти у' кућ-
"ним“саветима-или на други начин. |

'на сутрашњим изборимачланови а
"Народног "фронта изабраће неколи-
ко хиљада одборника за основне ор- «
"танизације и делегате за рејонске ·
конференције, међу својим најбо-

__ љими  најзаслужнијим људима. И
ови избори, као'и они прошлих. го~ ]
дина, ојачаће .„организацију Народ-
ног фронтаИ:| попуниће „је новим |
стотинама ми: хиљадама 'активиста.
који; су. викли У великој политич-

« ко-васпитној. школи |"нашег. _ народа "Н
о“"народномРа Ки

на рајуми

 

"за ортане _
Маеиње к
фронта _

Право гласа на изборима за

органе Народног фронта имају

сви чланови Народног фронта“

који имају редовну чланску
карту Народног фронта Србије,

са редовно уплаћиваном члана~'

рином. ј
Сваки члан Народног фронта

гласа у основној организацији

Народног фронта на чијој те-
риторији станује, а на бирач-

ком месту које је одредила из-

борна комисија. | .

На бирачком месту сваки гла-

сач ће од претседника бирачког

одбора добити 2 гласачка ли-

стића: један са отштампаним

именима кандидата за одбор

основне организације, а други.
са именима кандидата за деле-

гате за рејонску конференцију.

Пошто је добио листиће, гла-

сач тајно врши гласање, на тај

начин што оловком или масти-
лом заокружује број код имена

сваког оног кандидата за кога'

жели да гласа. Ако гласач не

пвшнанинининенневннниннннниннннненивинновевеннзнивене
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жели да гласа за неке кандида-

те са листе, он њихово име тре-

ба да прецрта, а на место њих

треба да допише имена грађа-

на, чланова НФ-а, за које он

сматра да треба да буду иза-

брани, без обзира што нису на
кандидатској листи; треба до-

писати онолико имена колико

је потребно да се достигне број

чланова одбора, односно деле-

гата који треба да буде изабран.

Пошто је:све ово учинио, гла-

сач савија сваки листић посеб-
но и убацује га У. одређену|Бу

  

санинав

"Ако је гласач неписмен може
повести са собом лице које ће

му помоћипри гласању.

Нарочито се наглашава даће
се као пуноважан рачунати са-

мо глас дат заокружавањем и-
мена кандидата. Уколико је

гласач заокружио односно до-
писао већи број имена него што
треба да се бира, рачунаће се
да је гласао за прве по реду

кандидате до броја који треба
да се бира.

Може се десити да неки гла-
сач заокружи свега 2—3 имена

кандидата, да неколико прецр-
та, а да остала нити прецрта
нити заокружи. И у том случа-
ју важи само глас дат заокру-
жавањем (односно дописивањем
у колико је гласач још и допи-

сао нека имена).

Приликом предаје гласачких
листића бирачу, претседник би-
рачког одбора дужан је да му

оеввввнвонннннневененннноннневннновновннненивиннинннаи

ЈЕДИНСТВО РЕДОВА НАРОД-

НОГ. ФРОНТА ГАРАНЦИЈА

СВИХ НАШИХ ПОБЕДА

параиемирл евопивавранесевову

да детаљно објашњење о начи-
ну гласања.

Избори почињу у 7 а-_завр-
шавају. се у 19 часова.

По завршеном гласању, би-
рачки одбори ће пребројати
гласове дате за сваког канди-
дата и резултат, као и изборни
материјал, доставити изборној
комисији основне организације.
Изборна комисија ће сабрати
резултате са свих бирачких ме-_
ста, утврдити колико је који
кандидат добио гласова и пре-
ма броју датих гласова одре-
дити који: су кандидати изабра-
ни. ји
Исто вече изборна комисија

основне организације објавиће
"резултате избора пред просто~
ријомосновне организацијеили
на другом видном месту, а сав
изборни: материјал ; доставиће
рејонском одбору Народно“

фронта. ' ! 5 за
Изабраним кандидотима Из-

· борне комисије издаће потврду |
о томе да су изабрани. ~

ТРА, ОДБОР
АрдаУлОНтА
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_ ЗЕМУНИМА

· тако да се данасу његовом саставу

· посао брже и боље обавља.

 

__ Заставник _· Мван Кард н
лош Радичанин службеник
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широку мрежу.
локалних предузећа

РАЈЕМ 1948 године ство-

рени су услови за отвара-

ње читавог низа мањих

предузећа локалне инду-

· стрије, као и занатских у-

служних радионица, тако да је У

прошлој години локална привреда

Земуна могла унеколико да задо-

вољи бројне потребе грађана. Мно-

ги артикли широке потрошње на

изглед ситни, али неопходни за жи-

вот, почели су да се израђују уо-

вим предузећима.

Прошле године отворен је низ

ових предузећа. Отпочела је са ра-

дом и нова фотографска радионица,

која је била потребна, јер су остале

биле претрпане послом и грађани

су морали да долазе У Београдра-

ди фотографисања. Такође је пред-

виђено и проширење радионичних

просторија и повећање броја рад-

ника, што ће у многоме допринети

квалитету и брзини израде фото-

графија. Исто тако, смањиће се и

цене услугама, јер за то има услова.

Од ковачко-коларске радионице

издвојено је столарско одељење и

отпочело самостално са радом као

предузеће „Нови дом“. Проблем

стручне радне снаге је решен обра-

зовањем течаја за столарске радни-

ке у самој радионици. Са радних

акција у Новом Београду доведено

је двадесет сеоских омладинаца, ко-

ји су са одличним успехом заврши“

ли курс. Добра организација рада

омогућила је проширење предузећа,

налазе две производне и једна у-

служна радионица. Предузеће је у

току прошле године извршавало

задатке по Плану 1, а услужна ра-

дионица је обављала ситније радо-

ве. На иницијативу старијих мај-

стора у предузећу се свакодневно

одржавају часови теоретске наста-

ве из њихове стручности за учени-

ке'у привреди и млађе раднике, О-

ви часови-су врло корисни, јер се

на њима ученици упознају са сас-

тавом појединих машина, њиховим

стручним називима. као и читавим

током процеса производње. Исто та-

ко је из металског предузећа „Бран-

ко Плебаш“ издвојена ауто-механи-

чарска радионица „Фрањо Крч“,

која ради на генералним оправка-

ма камиона Саобраћајног одељења

ИОНО-а Београда. (

Због недостатка извесних увозних

сировина предузеће за израду огле»

дала „Звезда“ није могло да под-

мири потребе тржишта. Дугим ис-

питивањем неких врста домаћих

смола успео је радник Живојин

Милосављевић да отклони тај недо-

статак и пронашао је да се и од до-

маћих сировина може израђивати

критични артикал — лак, који слу-

жи као подлога за израду огледа-

ла. УЗ сарадњу хемичара његов се

квалитет непрестано побољшава,

тако да већ сада потруно замењује

лак који се ·'увозио. Постоји још

једна сметња за правилно обавља-

ње послова, а то је недостатак

кварц-песка. Услед тога се.не могу

У довољним количинама произво-

дити брушена огледала. Међутим,

пошто кварц-песка у земљи има, не

би се смело убудуће догодити да то

буде сметња у раду. Планска коми-

сија ИОНО-а која склапа уговоре о

испоруци сировина за предузећа ло-

калног значаја, мора да омогући

благовремено, снабдевање овим ва-

жним помоћним средством произ-

водње. ј :

Лимарско предузеће Земуна је

доскора запошљавало само стручне

раднике. Сада је, захваљујући мно-

тим ситним рационализацијама у-
правника предузећа Мехе Јакупо-

вића, омогућен ради неквалифико-

ваним, а тешка индустрија је по-

могнута десеторицом добрих струч-

них радника. Због слабе организа-

дије и недостатка појединих сиро-

вина, рад се у првој половини про-

шле године у производном одеље-

њу није обављао са успехом, Али,
" увођењем бригадног система рада и
коришћењем искустава _ других

сродних предузећа, постигнут је

знатан напредак. Применом добрих

алата на машински погон убрзана

је производња и повећан капацитет

одељења, Услужне радионице овог
предузећа раде од отпадака ситне

предмете  лимарске галантерије,

као:. корита за веш, кофе, пресе за
кромпир и слично. .
__У другој половини прошле годи-
не предузеће за израду козметич-

ких средстава „Бисер“ обогатило је
свој асортиман увођењем једанаест

нових производа. Залагањем управе
предузећа и партиске организације
набављене су сировине, тако да се

. данасради са пуним капацитетом,
ЈУуслужним радионицама се по-
ред извесних недостатака рад у-
главном добро обавља. Од великеје
користи за трудбенике отварање о-
штрачке радионице „Нож“, која
даје лобар квалитет рада. Недово-

љан број кројачких и обућарских
радионица ће се употпунити отва-
рањем нових, које ће помоћи да се.
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Завршена је "зборна кампа

ња за органе Народног фрон-

та. У свим организацијама

широм Београда биле су жи-

"ве политичке и организацио-

"не припреме за овај значајан

_ политички догађај. Сутра, 5

фебруара, чланови Народног

"фронта у целом Београдуи-

забраће међу најбољим и нај-
заслужнијим људима одбор-

нике основних организација

и делегате за рејонске кон-

ференције. _ ден
__ На предизборним

_

ковфе-'

ренцијама претресени су и

продискутовани резултати

радау протеклој години, кри-

тиковане слабости и грешке.

Исто тако, што је веома зна-

чајно за ову изборну кампа-

њу, основне организације су

изнеле пред своје чланство

ж: планове рада за ову годину.

Било је много случајева да

је народ захтевао повећавање

· обавеза и допуњавао плано-
ве рада. Поред тога, сви чла-

нови"Народног фрона, разних

занимања и разних доба ста-

рости изразили су своју го-

товост дана изборима изабе-

ру своје најбоље активисте,

да учврсте и још више по-

јачају своју  општенародну

организацију.

Некада је Девета основна органи-

зација била најгора у Петом рејо-

ну. Данас она спада у ред најбољих.

У току радних акција 1948 године

она је дала свега 9.000 добровољних

часова, док је у 1949 години постит-
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ла изненађујуће резултате са резул-

татом од преко 35000 часова. То је

најбољи доказ њеног уздизања и

полета.

Увече после завршеног посла У

радионици, Слободан Лазаревић,

секретар Девете основне организа-

ције иде међу своје људе У својој

основној организацији, да разговара

са њима, да се саветује шта треба

још да се ради да би избори за ор-

тане Народног фронта били што ор-

ганизованији, што плодоноснији.

Својим радом он је дао полет и

живост својој организацији и проце-

нио њене могућности, њен удео, ко-

ји је: била у стању да да, у изград-

њи земље. Обућар је. Ради упре-

дузећу коже и обуће „Петар Ве-

пебит“. Проглашен је за ударника

и по четврти пут. Често је награђи=

ван и похваљиран. Носилац је Орде-

на рада Трећег реда.

— По резултатима постигнутим до

данас, кроз предизборну кампању, —

жаже он, верујем у високи проценат

изласка на изборе чланова Фронта.

Све су конференције биле много више

посећене нето ранијих година. По те-

матици биле су интересантне, са пуно

дискутаната. Мислим“ да ће проценат

одустајања бити незнатан, минималан,

и да ће то бити углавном она лица ко-

ја ће се тога дана наћи на путу и

болесна. Ми ћемо уложити још више

труда до самог дана избора, како би

организација избора и пословања на

бирачким местима била исправна и

тачна. Убећен сам да ће се бирати нај-

бољи и најзаслужнији, јер од тога.

зависи како ћемо имати руководство У

основној организацији за ову годину,

које треба да правилно управља свим

оним задацима који нас, нашу Девету

основну организацију у оквиру Фрон-

та, Београда, очекују у четвртој план-

ској години. у

ж

У Осамнаестој основној организа-

цији 'Трећега: рејона познат је као

активист и добар фронтовац Иван

Кардун. Један је од најбољих аги-

татора у своме крају. Шпански бо- _

рац и носилац Споменице Народно-

ослободилачког рата дао је прошле

године у добровољним радним акци-

јама 367 радних часова. У својој ос-

новној организацији члан је акти-

ва за агитацију и штампу. Награђен

је највећим признањем Народног

фронта Београда. |

Говорећи опретстојећим изборима

за органе Народног фронта, друг

Кардун каже:

— Избори нису обична манифегтаци-

ја, већ имају огроман значај за поли-

тичку активизацију народа и за упоз-

навање свих грађана са плановима ра-

да Народног фронта, са огромним за-

дацима у овој години. Избори су

израз широког демократизма у органи

зацији Народног фронта, јер народ

бира из својих редова нове и прека-

љене активисте за одборнике, оцењује

рад досадашњег руководства

одборнике не кандидује. То значида

се овим изборима полаже рачуна 0

раду у протеклој години, критикују

слабости и уопштавају искуства, да. би

на основу тога све организације још

јаче и свестраније развиле своју по-

литичку активност, На изборима ће се

такође видети, то сам убеђен, да. је

народ јединствен и спремзи да изгради

земљу упркос свих тешкоћа. Чланови

Фронта су до сада већ својим делима

показали шта мисле и о хајци и о кле-

ветама, а и о претњама...

Х

Већ неколико дана градска раз-

гласна станица у Земуну даје сва-

кодневно саопштења о успеху омла-

динске ортанизације у протеклој

години и њеној спремности за пуно

учешће у припремама за. изборе

органа Народног фронта. У предиз-

борној кампањи комитет Народне о-

младине Земуна показао је највећу

активност и заузимљивост и "најбо-

љи је од свих рејонских комитета

Народне омладине Београда. Секре-

тар комитета Народне омладине Зе-

муна Ивица Михаљевић, у разгово-

ру, рекао нам је: М

— До 25 јануара, према нашој ези-
· уписано је у организацију

[ енцији, .

„Народног фронта 2.518 омладинанпа.

Значи. у односу на укупан број члано“ ;
навршили осам-
право чланства

остало је неупи-
ва омладине који с
наест година и имају
У Народном фронту,
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убеђен сам, да се и тај број до данас

увелико смањио. Такво. приступање
| у чланство Народног Фронта, изведе-

но је на тај начин што се имала тач-

на евиденција у фабричким комитети-

ма Народне омладине и градским ак-

тивима. Већиброј омладинаца сам се

пријављивао основним организацијама

"не, чекајући да ихико позове, Није

забележенслучај да, је члан омладин-

ке организације одбио лабуде млапо
"Народног фронта. У прелизборној кам-

пањи омладинци су масовно прису“

ствопали предизборним конференција

ма, били дискутанти на њима и пред-

лагани су за кандидате изврших од-
бора основних организација,

бити први пут да се чланови омладине

та.
Ми не сумњамо у општи успех избо-

ра и у пуно учешће омладинаца у из-

борима. Омладинци Земуна сами су

предлатали да бирачка места, у граду,
булу места народног весеља. песме и
свирке 'Заказана су и такмичењл ме-

ћу Фабричким комитетима ко ће ра-
није изићи, на дан избора, на бира-

лиште, Убенени смо да ће се омладина
повезати пао најактивнији“ део фрон-

товске организације. Према томе, она
треба и да буде пе само на изградњи
прва, већ и у изборима. Омладина из

Земуна испуниће сва очекивања.

Х

Одбор Савеза бораца Четрнаесте

основне организације, најбољи је на

Првом рејону. Предизборна кампа-

ања затекла је његове чланове у ве-

ликим припремама за претстојеће

бирање нових органа Народног

фронта. Као главни задатак Савез

бораца Четрнаесте основне органи-

зације у предизборној кампањи од-
редио је, да на конференцијама

узму што ширег учешћа не само

чланови организације, већ и грађа-

ни. За 24 групе, колико их и има

оопсвовововнонночневу неко вовеоввовеевоввовоно
ооеоновннеоо
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основна организација, Савез бораца,

из своје средине, дао је 24 најбоља

· предавача. Да би имали сталну ве-

зу са задацима и потребама своје

ортанизације Фронта, они су одре-

дили и једнога свога члана за стал-

ногт делегата при основној организа-

цији. Предавачи су руководили са

свим предавањима у току изборне

кампање, Они су подносили рефера-

те о раду основне организације и

група, и узимали пуног учешћа У

дискусијама. Током читаве предиз-

борне кампање они су ишли по ку-

ћама и разговарали са људима. Сви

они верују у велики успех органи-

зације Фронта у претстојећим избо-

рима.

Станко: Мартиновић, секретар је |
бораца у Че-организације. Савеза
организацији.трнаестој основној

Његова пожртвованост и заузимљи- .

вост у припремама за изборе позна-

та је свима члановима основне ор-

танизације. .

Ево шта каже он о претстојећим

изборима: '

— Ако треба говорити о претстојећим

изборима, онда се треба прво осврнути

на поједине моменте из предизборне

кампање, Наша основна организација

предвидела је у плану да се оснује

четири кружока. Међутим, у дискуси-

ји, чланови Фронта наше основне ор-

танизације тражили су да се тај број

повећа од четири на дванаест. И ја-

сно, предлог је прихваћен, Затим, про-

читано је у задацима за 1950 годину, и

то, да је основна организација спремна

ла да 12.000 добровољних часова, Фррон-

товни се нису ни ту сложили, и захте-

вали су да се тај број повећа на 15.000.

ТА појава, колико сам чуо, није ка- .

рактеристична само за нашу основну

организацију, То је општа цртасвих

ортачизација у Београду. Повећавање

и проширење задатака од стране гра-

ђана. оцењујући, тачно своје могућно-

сти, резултат је самоуверења У своје

стваралачке способности и показује

политичку зрелост организације

_

На-

роднот фронта. Ево, баш то самоуве-

рење и љубав фронтоваца, која долази

одоздо, најбоља је гаранција за успех

претстојећих избора. Људи су спремни

да остваре још веће задатаке од оних
које је пред њих поставила организа-

__пија Народног фронта. Због тога мо-

жемо веровати у велики успех, већи
него прошле године у изборима за ор-
гане Народног фронта.

Официри Југословенске армије

активно учествују У политичком ра-
ду организација Народног фронта.

Мноти од њих су предавачи на и-

деолошким курсевима, а одржавају
и политичке информације на фрон-

товеким групама. У предизборној

кампањи, официри наше Армије у-
чествовали су на свим конферен-

цијама основних организација и го-
ворили у дискусијама о значају из-

бора, о условима под којима наша
земља гради социјализам и о спре-

мности официра и целе наше Арми-
је за олбрану независности наше
земље.

У основним организацијама На-
родног Фронта у Шестом рејону

многи офипири су предавачи на

курсевима: Историје КПЈ и Основа
лењинизма. Само из јединице пот-

пуковника. Јова Миљевића предају

осам офипира на курсевима у основ-

ним организацијама Потпоручник

Милорад Марушић је, на пример,

предавач Историје КПЈ на курсу У

Првој основној организацији Ше-

стог рејона. Заставник Милош Ра-

дичанин је предавач Основа лењи-

низма у Тринестој основној органи-

зацији Шестог рејона. Ова органи-

зација је захваљујући залагању за-

ставника Радичанина дала обавезу

да ће до краја фебруара

_

месеца

завршити курс. |

— Организације Народног фронта су

подигле свој политички ниво; а чла-

нови Фронта стекли велику политичку
зрелост кроз разне акције, каже за

ставник Радичанин, — Навешћу само
једну „чињеницу која може да потврди
пелико интересовање чланова Народног
Фронта за политичке проблеме ињи-
хову спремност за усвајање напредне

труштвсне теорије На курсу на коме

Ла предајем 82 до 85 од сто слушалаца

редовно посећује предавања. По томе

се, иако непотпуно, може) ценити и
политичка активност основних

_

орга-
низација на терету. Чланови Фронта

на
РЕЈ

·фронтау5

Ово ће.

бирају у руководства Народног фрон-
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Слободан Лазаревић Косара Шолајић

дискутују на курсевима, поставља,
мпога питања и траже разноврсна 00-
јашњења. Ми, официри Југословенске
армије убеђени смо да ће без сумње
избори успети и показати још једном.

снагу и јединственост наше општена-
родне политичке организације, и до-
иринети њеном још свестранијем раз-

витку. Што се тиче учешћа официра

наше Армије на изборима, они ће у-

чествовати сви без изузетка, јер су
неразднојни део Народног фронта.

Хх

У четвртој основној организацији.

'ТТрећега рејона познато је име Ко-

саре Шолајић. Није она позната са-

мо по томе што је, запослена у при-

вреди, дала 196 добровољних часо-

ва на акцијама, што је увек била

са члановима своје

–

организације

АФЖ-а на радовима: у Панчевач-

ком Риту, на грађевинама у Каме-

ничкој улици, на изградњи Геокар-

те и другим комуналним радовима.

Позната је она више као добар рад-

ник свога предузећа у коме је де-

·вет пута ударник и где је за свој

рад добила орден рада Трећег ре-

да. За своје заслуге, у радовима

као бригадиста, носи значке и ју-

биларну споменицу Народнот Фрон-

та.

— није наша основна организација

ни најбоља ни најгора у рејону. Али

ипак верујем да ће успех избора у на-

тој осповној организацији, како за ру-

ководиоце Народног Фронта тако и
за Шародне посланике, бити потпун.

Ми имамо добру агитацију и

_

добре,

радне људе. Можда нећу преувелича-

ти ако кажем да ће жене, не само на-

швб осповне организације већ и чита-

во Београда, бити прве на изборима.

Доћи ће онс, сигурно, најраније од свих

чланова Фтонта да изврше своју дуж-

ност која ће загарантовати даље успе-

хе... .

Иг ИСЕЛНСЈЕ ду ЈРРДА ТЕЛОПЕ ТИТ 55ЈЕЛИУЈАЈИГЈКАу

ограду||
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последње време бугарски

информбироов-

| ци просипају, као што се

оно каже, шаком и капом

своје мудре речи бугарском

М руководећи

_ народу, партиским руководиоцима и

државним чиновницима, Објашња-

вају због чега привредне тешкоће и

уверавају да је свему крива „Тито-

ва клика“. Сада је дошао ред и на

саме министре. | .

Влко Червенков — „бугарскиРо-

беспијер“" ·(недавно је тако назвао

овог бугарског информбироовског

руководиоца, један енглески конзер-

вативни лист)пренеојена првој

седници владе својим М има

аманет покојног Коларова. 'Мини-

стри су слушали, иако, вероватно,

неки нису веровали да се ради о

аманету Коларова, јер јеу бугар-

ским _информбироовским воде

круговима постала пракса да сена-

просто лиферују писма покојника.

(Довољно је само потсетити на „пи-

сма" Димитрова, Костова итд.). Освр-

ћући се на педавну прошлост, на

квалитет министара  Червенков је

рекао: „Ви знате да је било мини-

стара који су за све време у мини-

старствима само“ политизирали, а

цео. практични рад остављали чи-

новницима. Министарствима су У“

место министара уствари управља-

ли њихови секретари...“ А шта је

у то време радио свемоћни Червен-

ков7! 4

После тога Червенков је објаснио

присутнима, претпостављајући да

они то не знају, шта значибити но-

ви министар. „Стари облик мини-

стра-бирократе, министра-нерадни-

ка, рекао је он, треба да буде бачен

у архиву као срамни остатак прош-

лости, Министар народне демократ-

ске Бугарске је мандатор народа,

Народног собрања и значи да он

пре свега служи народу...“ Дамле,

као да је јуче протерана са власти

клика Кобурга!.

И даље: „Да стојиш на челу на-

рода у изградњи, да стојиш на челу

народа у садашњој међународној

 

ситуацији, очигледно претпоставља |

свест о великој одговорности. То за-

хтева много знања и. руководиоци

треба непрестано да уче, да уче и |

уче, Нарочито је неопходно да, про-

учавају искуство Совјетског Саве-

за: то захтева од руководилаца да

непрестано раде, да не штеде себе,

да дају све своје силе, све своје спо-

собности у раду за добро отаџбине... :

Сваки од нас треба да позна сав рад

у свом министарству. У нашој сре-

дини ми не можемо трпети људе

који само с времена на време пот-

писује неки акт м све препуштају

   
У ПРЕДГРАЂУ САРАЈЕВА

УДУЋЕ Сарајево пројектује се

као град од преко три стотине

хиљада становника, с обзиром

да је оно не само администра-

тивни, привредни и културни

центар Народне републике Босне и

Херцеговине, него и саставни део

средњебосанског индустриског ба-

зена, па је као такав и важан сао-

браћајни чвор. Проблем нових сао-

браћајних линија, који се до не-

давно наметао као најважнији, с 06-

зиром на теренске прилике, углав-

ном је решен, па су, према томе,

одређени и простори где ће се из-

грађивати нови делови града, пре-

ма потребама његовог преспектив-

ног развитка.
Осим више станбених објеката,

који се већ изграђују или ће се из-

грађивати у ужем центру Сарајева,

већина станова концентрисаће се у

новој станбеној четврти на просто-

ру око Ченгић-Виле.

Велико станбено насеље на Чен-

гић-Вили један је од првих делова

новог Сарајева, који се изграђује

по новом регулационом плану. То

је углавном завршетак ужег просто-

ра града, док ће се у ширем просто-.

ру око Сарајева изградити такозва-

на сателитна насеља, као што су

Храсница, · Илиџа, Блажуј, Рајло-

вац, Буча.
Сарајевски урбанисти имали су у

решавању овога проблема врло сло-

жен задатак, а разлози због којих

је решено да се насеље изграђује

баш на овом месту многобројни су.

Ту је постојао велики празан про-

стор на коме је могуће подићи по-

требан број станбених зграда, што

није повлачилоза собом рушење

већ постојећих грађевина. Поред
тога, самом концентрацијом грађе-

винских објеката може се концен-

трисати и грађевинска оператива.

=.

_ Изградња Сарајева убудуће ће се
изводити у правцу. Ченгић-Виле
према центру постојећег града, у |
близини перспективног развоја ин-
дустрије, за чије ће трудбенике би-
ти потребан велики број нових ста-
нова. |

 

Овако постављено градилиште, у

близини жељезничког колосека, 0-

твара могућност снабдевања мате-

ријалом путем жељезнице. Те мо-

гућности снабдевања допуњава и

добар пут, који пролази у непо-

средној близини. И геолошки ово

место одговара, јер нема већих те-

шкоћа у постављању темеља, а и

нова водоводна мрежа од Врела

Босне пролази кроз тај новоизгра-

ђени део града, који се може при-

времено канализирати у Миљацку,

до изграђивања колектора.

Повољно су решени и саобраћај-

ни проблеми новог насеља. Са се-

верне стране блока предвиђена је

генералним планом главна градска

артерија у ширини 362 метра, од

чега 6 метара отпада на плочнике

са дрворедима. Са јужне стране, уз
сбалу регулисане реке Миљацке,

предвиђена је широка алеја. Са за-
падне стране пролазиће спојна ко-
муникација, која се надовезује. на

комуникацију према Рајловцу. Са
источне стране овај предео је огра-

ничен локалном комуникацијом, ко-

ја има везу са обалом. Овако огра-
ничен блок подељен је двема стан-

беним улицама у раздаљини од две
стотине метара. ' Цела површина
блока износи 20,2 хектара. Од тога
ће главне улице запремати 2,9 хек- |
тара, станбене улице 0,3 хектара,
површина под зградама 2,9 хектара,
а паркови и слободна површина 14,1

хектар.
У овом блоку биће места за око

осам хиљада становника, који ћа

становати у 1.762 стана. Од тога ће

бити 109 са три, 50%о са две, 3070
са једном собом и 109 гарсонијера.
Поред тога, биће и атељерског про-
стора за ликовне уметнике.

 

лко Черве
СВОЈИМ МИНИСТРИМА

ме материјал за следећи дан. Само

 

  

 

  
  

' и)

енков –|Ја

уљу

У"

 

својим секретарима и помоћницима.

То су дословно речи првог секре-
тара Бугарске партије. Мислио би

човск да Је он имао пред собом не-
уке људе или Когољеве бирократе.

Али, пије ни једно пи друго, У ми-
нистарском саветуседеискусни, ду-

гогодишњи партиски радници.

Уследиле су затим речи о суро-

вој критици која треба да влада ме-

ђу министрима, против прећуткива-

ња грешака и стварањаатмосфере

фамилијарности итд, Червенков је

упозорио министре да се нељуте

један на другог ако сб критикују,

да се не гледају попреко... |

Шта би се опда могло рећи, после

свега овога, кога је Миформбиро

одредио за министре У Бугарској, У

+ -

љабрињујуће | ф
писмо једног

бибшег раља
ИВШИбелгиски краљ Лео-
полд, типични краљ-кола- |

борациониста, већ пету го- .

дину покушава да се поно-
во врати на престо. Он

вредно пише посланице и писма не

би ли упливисао на јавно мњење.. |

· Може се рећи даоп унеколико има

' и успеха. Бивши рексисти, белги~

· ски клерикални и најреволуционар-

нији кругови, а и неки десни соци-

јалисти, свесрдно га подржавају.

Леополд је, као и многи екс-кра-

љеви, упутио многе посланице наро-

ду који не прихвата краља који је

1940 године у име белгиске врховне

команде отворио врата, спречио ру-

шење важних комуникација и омо-

гућио неометани" улазак Немаца У 1

Белгију. Сада, он апелира, у првом

реду на белгиске социјалдемократе, |

изражава чуђење због оптужби које

су недавно пале на његов рад —

издају за време Другог светског ра-

та. „Недопустиво је — каже ону,

свомпоследњем писму — да се два |

Белгијанца, мислећи притом на Спа-

ка и Уисмана, који су заузимали,

високе положаје претседника владе, |

не устежу да ставе у питање част

земље, војске и краља, без обзира

на циљеве којим теже“.

Социјал-демократи би попустили,

али ипак бар у томе морају рачуна- |

ти на расположење народа. А што

се тиче Леополда довољно је рећи:

Увек када су били у питању ЛИЧНИ

интереси краљевске куће, краљеви

јадикују да Нема земљи (без њих

просперитета...

  

ЈЕ
У склопу станбених зграда пред-

виђају се и други објекти који ће

служити животу становништва У

овој четврти, као на пример: за ад-
министративно-управне и привред-
не установе, за културно-просветне|
установе (дом културе са клубом и

позориштем за дилетантске приред-
бе, биоскопска сала. библиотека, ја-

сле, обданиште и основна школа),
за услужне установе (ресторане,
кафане, посластичарнице, продав-

нице хлеба, млека, воћа и поврћа,
текстила и обуће, књига, галанте-

рије, бријачнице, складишта, пија-

це), за санитарне и хигијенске уста-

нове (станица за прву помоћ, апо-
теке, радионице за прање рубља),
за комуналне установе (гараже, по-

жарни депо) и тако даље. У зеле-

ним површинама којима ће насеље

обиловати, предвиђају се играли-

шта за тенис, одбојку, кошарку, де-

чја игралишта, паркови, базени и

друго.
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Станбено насеље на Ченгић-Вили
спада међу приоритетна градили-

шта Сарајева. Припремни радови

на његовој изградњи почели су у.
априлу прошле године, а сама из-
градња, која ће трајати пет година,

у јулу месецу. Сада се гради једна'

петина будућег насеља, .

Изградња се у прошлој години од-
вијала брзим темпом, Радило се не-,
прекидно: преко целог дана радили
су стручни радници и чланови по-
себних бригада Народног фронта, а
у ноћној смени долазиле су фрон-'
товске бригаде из града да припре-

у току прошле године учествовало
је на радовима 36 посебних бригада
Народног фронта, са 4.530 бригади-,

ра, који су дали преко 870.000 рад-
них часова. Бригаде треће смене,
састављене од најбољих активиста
Фронта, кандидата и члакова Џар-
тије, које су долазиле свако везе,
дале су велики допринос овој ле-
градњи. Радило је преко 1600 чла“
нова Фефонта и дало 6.200 добровољ-
них радних часова, а исто тако На-
родни фронт Четвр“ог рејона уз
ствовао је у овим радовима са 1315)
„учесника који су дали 42.300 радних
часова. ;  



 

  
КРАЈЊА НЕМАРНОСТ
у ПРЕДУЗЕЋУЗА
ИЗРАДУ ДЕЧЈИХ
КОЛИЦА

РЕДУЗЕЋЕ

о

за израду де
чјих колипа „Пионир“ у
Земуну може да послужи
као пример лошег руково•
ђења, слабе организације

рада, недовољно спроведене евнденци-
је и рђавог квалитета производа. Све
ове слабости и недостаци допринели
су, поред објективних тешкоћа, као
што је недостатак гуме за точкове, да

план у протлој години не буде извр.
тен. Одговорност за овакав рад сносн,
углавном, управник предузећа, који до
сада није предузео ништа да св стање
поправи. Предузеће има око 40 радни.
ка н намештеника. Али, ако запитате
управника колико има радника, он ће
ређати прво 22, онда 27, затим 29 н на
крају 86.

Организапија рада по одељењима је
слаба. На извесним радним местима су
били сакупљени самн стручни радни-
пи, због чега је раћђ осталих одељења
стајао. Није учињено ништа да се по-
већа продуктивност рада. Управа пре:
дувећа и синдикална подружница су,
истина, на својим ретким конференцн“
јама спомнњале борбу за високу про“
дуктивнодт, али им није падало на па-

мет да је примене у свом колективу.
Могућности за повећање продуктивно“
сти рада постоје, Тако одељење за ла-
кирање ради само ручном четком, док

28 тприцом исти посао обавља за 66

троцената брже п материјал троши у
пола мање, Било је потребно да прођу
ве године па да се управа предузећа

едлучн да оспособи једну просторију

за рад овог одељења, јер се у дотада-

шњој због недовољне пентилације није

смело радити тприцом,

Исто тако је чудан и јединствен на-

чен на који се у овом предузећу про-
тлатавају ударници. ' Тако је Милош
Радовић, лакпрер, у прошлој години
био ударник нако спада у недиспипли-
нованије раднике,

неко морао да

прошле године

Он сам каже да је

буде ударник и ето,

њега је „задесила“ та

срећа. Поред тога што се нехатно од-
поси према послу и што није учинио
пишта да повећа

   

      

   
  

  
   

    

  

   

             

   

   

             

   

         

  

 

продуктивност рада

свога одељења, изостајањем са посла и
закатњавањем лоше утиче на млађе
раднике и ученике. За каљање часлог
назива ударника које добијају само

најбољи радници нате земље,

одговорност н управа предузећа н син-

дикална подружница, која се не инте-

уресује зарадпојединаца из свогако“

сносе

  

 

лектива и дозвољавају да радници, као

Милош Радовић, добију ово високо
звање.

У пролазу кроз одељењпи види се на
сваком кораку небрнга ни немарност.

Раднипи раде у прљавштини, ниједно
одељење нема вентилације, нако пре.

дулеће располаже исправним вентила-

торима, које треба само монтпрати.

Врло често радници нису на својим

радним местима, јер је п општа диспп-

плина слаба. Изостанци п закатњава-

ња на посао су редовна појава. Прп-

ватни послови се свртавају у радном

времену, а управа предузећа н синди-

кална подружница нису урадиле ништа

да се стање поправи. Монтери Сава
Миловановић н Лаза Љубиновић, који

имају највнше неоправданих изостана-

ка, својим радом и односом према о

сталим радницима доприносе да радна

диспиплина у предузећу у даље зпат-

но слаби.

Нерад и отсуство сваке свести код
руководилаца синдикалне подружнице
видно се огледа и у односу на теснае-

стогтодишњег неписменог радника Стипу

Урса, којп већ неколико месеци ради

у предузећу. Мако је борба за сузби-

јање пеписмености продрла и у најза-

баченија села п о њој се говори и пи-

шв свакодневно, управа „Пнонпра"

није се сетила да тог омладинпа треба

описменити. „ја бих волео да научим

да читам н пишем, али незнам коме

треба да се јавим“, — каже, снебивају-

ћи се, Стипе Урса.

Потпуно је разумљиво да су п коли.

па, које ово предузеће израђује, лошег

квалитета. После кратког времена 704

кови се ломе и испадају и колица врло

брзо постају неупотребљива.

Крајње је време да се прекипе са 0

_ваквим радом у предузећу „Пионир".

Сви ови крупни недостаци и пропусти

могу се отклонити. Потребно је поста“

вити новог управника предузећа, 0-

кретног п енергичног који ће се ухва-

) тити у коштац са свима слабостима и

савладати их. Завођењем строге кон-

1 троле над изостанцима пи вакашњава-

њем, кад и применом дисциплинских

мера, овакве ће се грешке лакше по-

правити, Исто тако, потребно је да се

и рад синдикалне подружнице оживи,
јер она треба да буде потстрекач бо

љег рада. Сви ти недостаци показали

су се и на квалитету производа па 38:

то треба повести одлучну борбу за ње
тово побољшање и омогућити мајкама

да добију колица која ће одговарати

потребама,

    

“

јЈељун Ће биши мљоферњео.

уређен рад

д најлепших у Земуну  Зграда Народног одбор

РЕКО замрзнуте земље, преко насутих барушти-

на, пружио се Београд према Земуну, крема

свом осмом рејону, додирнуо га већ новим гра-
ђевинама, обухвата га својим нарастањем.

Бетонски костур Претседништва владе, темељи хо-

тела, станбене зграде правих линија. Тихо је студент-

ско насеље под снегом. Шест хиљада студената ожи-

веће га у пролеће. Цигле и започете зграде, бараке и

зидови, завет Титу од сурих дасака у прочељу белине

предела, Исто оловно небо сваке зиме покрива другу

слику.

Земун је предграђе Београда, град по традицијама

и индустрији, паланка по збијености, по приземљуша-

ма, по присности, по пензионерским баштицама, село

својим „горњим“ крајем, њивама сељачких радних за-

друга, јатима гусака у улицама даљим од „главне“, бу-

нарима и јавним чесмама.

Контрасти којима обилује Београд — џиновских

фабрика и страћара, вила за одмор и „прљавих ћош-

кова“ нигде нису тако упадљиви као у Осмом рејону.

Грађевине.су. најречитијидокументиисторије. Послед-

 
   

та земуницакоју су урбанисти пронашли и оградили

на најразличитијих архитектонских стилова говори да

је био рушен и поново зидан. Земун је био граничар-

ско место. Стрмо изнад реке подигли су Римљаниосма-

трачнице свога каструма према провинцији Мезији. Зе-

мун је тада био Тураунум. Византинци и Угари разби-

јали су штитове на земунском пољу. Аустриски ланд- ·

свери. стражарили су крај воде. Дереглије трговаца

клизиле су крцате робом између две обале. Многи град-

ски патриције шибао је некад кириџиско кљусе.

Све војске су ишле на Београд преко Земуна. Вите-

зове крсташе Земунци су лоше дочекали. Зато је Пе-

тар Пустињак заузео његове тврде зидове и попалио са

својим пљачкашким четама које су га назвале Малвил

— зао гред. "

Земун је био зао град за освајаче свих боја. Слобо-

дарски дух је живео у њему кроз векове. Сви револу-

ционарни таласи у Европи су га се дотакли. Аустриска

царска полиција налазила је забрањене списе Волтера,

који су се не само читали већ и, како су ужаснуто ре-

ферисали, препричавали, Русоа и Монтескијеа. До-

бровољци су похрлили у Србију када је букнуо Први

устанак. После 1848 растеран је градски магистрат, пд-

цепане црно-жуте заставе, национална војска заменила

ландсвере. ~

Занатлије су се богатиле у Земуну. Београђани су

чамцима прелазили да се „обуку у празнично“ код зе-

мунских кројача. Кнез Милош је писао пријатељу У

Земуну, кад му се удавала кћер, нека му пошаље неку

девојку да је обучи европском понашању.

Ле принцичу - "

Ипак, Земун је део града. У њему има више инду-

стрије но ма где у Београду. А жене још увек и пози-

ми и по леду вуку воду са јавних бунара. Индустријал-

ци су добијали скоро бесплатно земљу за фабрике. На-

лазили су јефтино радне руке из околних њива и зи-

нограда и ситних радионица и воду из реке за рад по-

стројења и гареж из димњака гурнули су даље од сво-

јих београдских домова, Зар се исплатило уводити во-

довод; Та ко би смогао тај новац да у своје куће, сво-

јим кирајџијама. уводи во у2 Није се исплатило.

Земун је растао вилама за одмор, станбеним ку-

ћеринама и страћарама. Док је још 1920 било у њему

18.000 становника, пред овај рат их је било преко 40.000.

Навргтима фабрика појавили су се натписи: „Запо-

слења нема“, Штрајкачи су их опседали захтевајући

повишење надница. Избијали су штрајкови металаца,

текстилаца, кројача, велики штрајк у „Икарусу“. Сту-

денти Шумарског и пољопривредног факултета идеј-

но су повезали покрет.

По сивим зидовима зграда још има натписа: удоле

фашисти! Доле усташе и Павелић!“, „Живео Тито Е н

стругање, ни премазивање није их могло збрисати. о

су успомене на доба када је Земун још једном оио Мал-

вил за освајаче. У одређен дан и час јављале су се па-

роле по зидовима, по свим крајевима града, Нико није

~
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"на Чуковцу говори о пореклу његовог имена. Мешави-

знао ко их је исписивао. Грађани су ћутали. Илегална

штампарија избацивала је двапут недељно по седам

хиљада примерака вести. Грабиле су се и читале, Нико

није знао или хтео да каже одакле су. Грађани су ћу-

тали, Агенти су нестајали усред бела дана са улице.

Крајем 1943 састао се Градски народноослободилачки

одбор за Земун. Тада је већ било у Земуну око 5.000 при-

лагача за покрет, У свакој фабрици било је упориште

борбе. Из фабрике „Икарус“, део по део дребанга из-

нели су радници за радионицу бомби у Срему. Ломље-

не су машине, изношена вуна из текстилана коју су

чланице АФЖ-а испредале и плеле за борце.

Ни усташка зверства ниЈасеновац ни Градишка,

ништа није могло да постави брану покрету. Усред

главне улице, усред Улице маршала Тита, спомен-пло-

ча обележава кућу из кој; је КП руководила борбом у

Земуну. Усташама и Немцима остајали су невидљиви

непријатељи, Дела су говорила о њиховом раду.

бомљ рејон

Када је Земун постао осми рејон, радници су однели

нове победе. Прошле године индустриска предузећа

испунила су план за 103%. Текстилци предузећа „Ава-

ла“ испунили су план још 27 септембра, радници „Ко-

рушке“ до 30 октобра, „9 маја“ до 4 новембра, „Ика-

рус“ четрнаест дана пре рока. Предузеће „Змај“ извр-

шило је свој део задатка први пут до сада. Цео колектив

прегао је да то постигне. Било је ту и претеривања —

рада по шеснаест сати да се постигне заостао план, Ко

хоће да избегне такав „финиш“ мора испуњавати днев-

ни план.

За већу продуктивност рада и више тканина тек-

стилке „Сутјеске“ све брже и брже покрећу чункове на

четири, пет разбоја. Љуба Радивојевић, грађевинац,

механизовао је преношење малтера — да се станови

брже граде. Ситном променом у организацији рада ко-

жарског предузећа „Козара“ производи се за трећину

више ципела него раније. У предузећу „Корушка“ про-

нашли су радници нови начин импрегнирања платна

место са страним, скупим препаратом.

Не завршава се рад за раднике када затворе врата

предузећа. У двадесет четвртој основној организацији

Народног фронта Земуна има 95% радника, па ипак, ма
како ударнички радили на свом послу, изађе их најви-

ше када Фронт позове на масовну акцију. .

Народни фронт Земуна има посебне задатке, ис-

преплетане са проблемима живота свог дела града. А

живот је компликован без водовода, канализације, са

редовима пред аутобусима. Чланови Фронта могу мно-

го, на око ситних ствари, да учине да би га упростили.

Задаци су различити када има и радника и грађана и

сељака. Чланови Народног фронта прокопали су, на

пример, канал између Орачке и Цетињске улице да не-

чистоћа брже отиче. Чистили су улице; кресали дрве-

ће, изравњавали травњаке. За 1164% извршили су

план добровољних радова, градећи целе године Нови

Београд; обалоутврду на Дунаву, фискултурна играли-

шта. Када се добровољни часови буду обрачунавали по

нормама скочиће, бесумње, кривуља учинка.

__ На узвисини изнад Земуна, где се са Куле подиг-
нуте 1896, усред зидина замка у коме је умро од куге

Јанко Хуњади, могу видети кровови земунских крово-

ва као на длану и река и београдски кеј, фронтовци ће

зидати летњу позорницу. Уређиваће паркове. Биће по-

требно и још помоћи сељачким радним задругама „Су-

тјесци“ и „Александру Ранковићу“ које све више пого-

ћа шаљу на земунску пијацу. „Сутјеска“ је ове године

имала најјачу организацију Народног фронта у Зему-

ну. Мало је још земунских сељака изван задруга.

“

=: Скоро сваке недеље камиони одвозе раднике у се-

љачкерадне задруге Земунског среза над којима ин-

дустриска предузећа имају патронат. Поправљају им

пољопривредне машине и алат. Књиговође и статисти-

чари доводе администрацију у ред. Земунски зрез је

први у земљи по проценту сељака који су збрисали ме-

ђе између својих њива.

На лебој обал» Саве.

Изградња Земуна није једноставна ствар. Далеко

мање једноставна него изградња осталог дела Београ-

да. Ту све треба почети испочетка, изградити водовод,

канализацију, сале за културни живот, посадити зеле-

нило уредити саобраћај. На Калварији су подигнути

раднички станови. Нова зграда Народног одбора није

само погодна за рад, већ и лепа у својој ренесанској

елеганцији, И ученици у привреди добили су свој нови

дом. Новоизграђени расадник даће саднице за паркове

и дрвореде. ,

Али развој Земуна треба посматрати у склопу из-

градње целе леве обале Саве на којој треба 1966 да6о-

рави око четири стотине хиљада становника. Ту, где

су сада снежна поља и градилишта, биће срце Београда,

центар његовог привредног и административног живо-

та. Највећи део индустрије биће између Аутопутаи же-

лезничке пруге. Зеленило будућег Бежаниског парка

даће око десет километара дуго излетиште земунским

грађанима. Гради се железничка пруга за теретни сао-

браћај, кеј на обали, индустриска предузећа, Већ раде

радници у заводима „Александар Ранковић“. Око три

хиљаде станова настаниће се чим се доврше,

Потећи ће река живота, река тролејбуса, аутобуса и

аутомобила преко три моста, који ће бити чврста спона

двеју обала. Један ће се изградити где је био стари мост.

Други у продужетку Улице Франше д' Епереа, трећи,

између њих. Један мост водиће од Аде Циганлије. Бр-

жа железница стално ће саобраћати између крајњих

делова града. '

На Земунском Пољу, тамо где су новоподигнути за-

води за селекцију биљака, сточарство. и механизацију,

· биће Универзитетски Град. факултети, станови за про-

фесоре и студенте, лабораторије и све штоје потребно

за живот, рад и одмор. Студенти Пољопривредног фа-

култета моћи ће да обилазе сељачку радну задругу, не-

' што јужније од универзитетског краја, да помажу за-.

другаре саветима и виде како на земљи изгледа оно

што из предавања науче.

То је скица будуће леве обале Саве, широких ули-

ца, протканих дрворедима и скверовима, светлих домо-

ва, скица која ће се мењати и дотеривати и преправ-

љати. Али основна идеја остаје: Београд ће бити џин

који ће чврсто стајати на двема обалама. Реке ће бити

његове улице, спајаће а неће раздвајати делове града.

Неће. се полазити из Београда у Земун као на леки да-

леки излет, Стари Земун ће се подмладити, уклопиће се

у најновији део Београда. Живот неће у њему више би-

ти компликован...
Иванка БЕШЕВИЋ

 
анбене зграде које се подижу у свим крајевима мењају изглед Земуна

Упоредо са израдњом

Новог Београда подиже _

Поглед са куле Сибињанин Јанко

се и Земун

  

 

Најбољи радници изабрани су у раднички
савет предузећа >Аван илутиновић«

у фабрици вунених прерађеви-

на „Иван Милутиновић", одр-

ћ жани су избори за раднички

савет. Због великог броја рад-

«-ника и намештеника, на из-

борима су учествовали само изабра-

ни делегати.

У реферату претседника синди-

калне подружнице Богољуба Миха-

иловића изнесена је улога и указа-

но на задатке радничког савета. Ре-

ферент је нарочито подвукао да је

раднички савет не само новина за

нашу земљу, већ и за читав свет, јер

Југославија прва ствара овакво те-

ло, које ће радницима пружити ши-

роко учешће у решавању проблема

наше привреде и помоћи испуњењу

њених планских задатака.
После реферата развила се жива

дискусија, која је показала да су

делегати правилно схватили ову

новину и да ће се већи број недо-

статака, којих је било у фабрици,

стклонити захваљујући оснивању

оваквих савета.
Због великог броја неоправданих

изостанака и несавесности поједи-

наца, до сада је много трпело испу-

њење производног плана. План је

неравномерно испуњаван и пред
крај године настала је трка за ње-

гово испуњење, У то време забеле-

жени су бројни прековремени радни

часови, чак и недељом, који су рђа-

во утицали на квалитет производа,

као и на саме раднике.
Оснивање савета помоћи ће да се

непосредан додир између радника и
управе предузећа што боље учврсти

и да радници буду о свему обаве-

штени. Сам савет неће умањити зна-

чај управе предузећа ни синдикал-

не подружнице. Напротив, подруж-

ницу ће растеретити, а управи пре-

пузећа помоћи да правилно разради

план за 1950 на одељења и поједин-

це, да свима правилно одреди радно

место и да на време расмотри ра-

ционализаторске и новаторске проб-

леме, Задатак радничког савета би-

ће и питање благовременог и пра-
вилногпроглашења ударника.

 ===>

НОВ НАЧИН УГОВАРАЊА ПРИ
ЗАПОШЉАВАЊУ

„РОБЛЕМ радне снаге и
њене правилне распо-

· деле спада у најозбиљ-
није проблеме наше
привреде. О њему се

много расправљало, а нарочи-
то о последицама лоше распо-
деле и флуктуацији. Изазивачи

флуктуације су управе многих
предузећа која су водил“ кон-
курентску борбу за радну снагу
нудећи радницима из других

предузећа веће принадлежно-
сти не водећи рачуна о Уредби,
само да би се дочепали радни-
ка. Последица оваквог рада не-
сумњиво се одразила на при-
вреду и индустрију. Моједина

предузећа која су водила кон-

не своје планове, повећавала, су
производне трошкове услед пла
ћања прековремених радних
сати и пробијала платне фон-
дове. Овакав рад довео је и до
неравномерног испуњавања пла
пова од кога је трпео квалитет
производа. До флуктуације је
долазило и због тога што упра-
ве појединих предузећа нису у-
век испуњавале своје Уредбом
прописане обавезе према рад-
ницима и они су зато одлазили
У друга предузећа где ће им се
осигурати сва права.

Низ примера неразумевања
значаја потребе сталног кадра

них прелузећа, која су водила
конкурентску борбу за радну
снагу, не осврћући се на зајед-
ничке потребе наше целокупне
индустрије и привреде, довело
је до доношења нове Уредбе о
устаљивању радне спаге и у-
склађикању плапова радне сна-

планом 'обезбеђеног спзбдевања,
У овој значајној Уредби, која је
изашла 21 јануара 1950 и одмах
ступила на снагу, предвиђене
су све мере да се отклоне не-
правилности, По њој радници,

" који ступају у неко предузеће,
могу то учинити само уз прет- |

„ходно склапање писменог, уго~

зетним гранама па три месеца.

 

радне спаге од стране поједи- _

ге, са планом платног фонда и

„ вора на шест месеци иу изу- .

 

Радници су нарочито истакли у

дискусији да је важно да се савет
редовно састаје и правилно функци-
онише, како се једна оваква значај-
на мера не би профанисала и оста-

ло само на папиру. Та примедба до-
шла је отуда, што рад синдикалне

подружнице у протеклој години ни-

је био најбољи, јер се за то време

променила три претседника и чети-
ри секретара. Дискутанти су даље

напоменули да се многобројни ство-

рени активи у подружници нису у-

опште састајали или су то чинили
врло ретко, тако да такав рад није
донео потребне резултате.

После дискусије кандидациона ко-

мисија је прочитала списак четрде-

сет и четири предложена кандида-
та. Кандидовани су најбољи радни-

ци, међу којима тринаест ударника,
два новатора, седам рационализато-
ра-и седам одликованих. Кандидати
су изабрани из свих одељења и по-

гона, тако да ће савет имати увид

над целокупним радом фабрике, па
чак и над радом три погона, који
се налазе у Београду.

Резултат гласања показао је да
се међу предложеним кандидатима
стварно налазе најбољи и најодабра-

нији радници, јер су сви ушли У
савет. Избор савета помоћи ће да се

многе тешкоће отклоне, план равно-
мерно и добро испуњава. Савет ће

даље вршити, уколико се за то ука-
же потреба, ревизију норми и бори-
ћесе да се у свим одељењима спро-

веде борба за високу продуктивност
рада.

Ова новина, која је спроведена не

само у фабрици „Иван Милутино-

вић" већ и многим другим предузе-

ћима у земљи, омогућиће да се

производни планови што боље испу-

не и да се великим процентом пре-
маше у односу на протеклу годину.
План у фабрици „Иван Милутино-

вић" премашен је у односу на 1948
са 38%/о. Раднички савет помоћи ће
да се у овој години та цифра по-
већа.

   

  

    

   

  
   

   
  
   

     

  

     
  

  

Сваки прекршај овог Уговора

од стране радника сматраће се
као привредна саботажа. Ова
Уредба решава не само питање
устаљивања радне снаге, него
и предвиђа строгу контролу
њеног броја, како се с једне
стране она не би непотребно
нагомилавала, док се негде за

њом осећа оскудица. То ће се
постићи на тај начин што ће
предузећа израђивати динами-
чке планове платног фонда и
радне снаге које најдаље за 0-
сам дана одобрава администра-
тивно оперативно руководство
тог предузећа.
Права радника у односу на

послодавца нису ниуколико У'
мањена. На против, послодавац
је дужан да у уговор унесе сво-
ју обавезу да ће раднику обе-
збедити радно место према ње-
говој стручној квалификацији
и све услове рада према одред-
бама Уредбе о заснивању и пре-
станку радних односа, која је
изишла октобра 1948. Радник ће
моћи у случају да послодавац
не испуни дате обавезе преки-
не радни однос пре истека уго-
вора, а да се то не сматра као
привредна саботажа.
Уговор о шестомесечном или

тромесечном раду заснован је
на доброј вољи и радника и по-
слодавца, који овим уговором
узимају на себе обавезе један
према другоме, односно радник
према предузећу, а послодавац
према раднику. ( 6

Доношење Уредбе о устаљи~
вању радне снаге од стране на-
ших највиших руководстава,
Министарства рада, Министар-
ства трговине и снабдевања,
Министарства финансија, ре-
шиће у наредним планским го-
динама питање сталне радне
снате и омогућити раднициха |
да се стручно изграђују и по-
стану квалификовани и полу-
квалификовани, тако да извр-
шење плапских задатака неђе
више трпети због флуктуацим, .
ослудице у Г>дној спази игес-
не геструмети,
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РВА савезна смотра  синди-

калних културно-уметничких

друштава, одржана у Бео-
граду од 18 до 25 јануара,
забележила је на свечан на-

чин петогодишњицу оснивања Саве-
за синдиката Југославије. Ова смо-
тра најбољихсекција синдикалних

друштава претстављала је смотру
резултата ,из културно-уметничке
самоделатности радничке класе Ју-
гославије од ослобођења до данас.
Она је, поред масовности, показала
да су квалитет и ниво уметничких
до а наших трудбеника до-

| стигли завидну висину, висину која
збиља може да репрезентује полет
и успехе у омасовљавању културе

и уметности код нас. У том погледу

многе секције нису презале да обра-
де и високо уметничка дела која се
иначе налазе на репертоару профе-
сионалних уметничких ансамбла.
Тако су драмске секције извеле ко-

маде „Мале лисице" Л. Хелман,
„Малограђане" Горког и друга дела
драмске литературе. Хорови и орке-

'"стри изводили су, такође, првораз-
редне композиције из репертоара

професионалних музичких тела. У-
метничка остварења на овој смотри

потстакнуће сва културно-уметнич+

ка друштва на још веће напоре у
савлађивању техничког израза по-
јединих уметности и већем продуб-

  

      
   

Не пореба. поноћи
-зању културног
„родних маса.|

·ба утолико пре указати,
-претстоји још фестивала, као што је

_учесника, популаризација, |
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љивањусадржине дела — у поди-
г нивоа и укуса на-

"Али, смотра је поред позитивних
· резултата показала и извесне сла-
бости које су у крајњој линији орга-
низационог карактера. На њих тре-

јер нам

омладински, пионирски и кроз који

дан републички, који ће имати слич-
не организационе проблеме; смештај

једнаке
техничке услове за наступ и друго.

Најизразитије слабости показале
су се на изложби ликовних секција
у Уметничком павиљону. После из-
ложбе, коју је организовао Савез
културно-просветних друштава Бео-
града септембра прошле године, на
којој сејасно запазио напредак нај-
млађих секција друштава, ликовних |
секција, изложба у оквиру савезне
смотре требало је да прикаже корак
даље у омасовљавању секција и по-
стигнућу уметничке и идејне висине
достојне наше изградње. На излож-
би је учествовало петнаест друшта-
ва са седамдесет излагача и 140 ра-
дова. Толико излагача и толико ра-
дова било је и на изложби само бео-
градских секција из свега пет дру-
штава. То значи, да су на изложби
у септембру ликовне секције исту-
пиле масовније.

КАИРИВЕРПЕВАЛААЕНх

Такмичење сенција за народно просвећивање
— треба да помотну све масовне оптанизације

досадашњем раду Савез

културно-просветних дру-

штава постигао је значајне

резултате. Он је, обједи-

њујући уметничку делат-

ност у београдским друштвима, у-

смерио скоро сву активност много-

бројних секција на неговање углав-

ном домаћег репертоара музичке и

драмске литературе. Али, форсира-
јући обраду уметничких дела, став-

љајући проблем репертоара и ква-
литета његовог извођења у први

план, Савез је запоставио култур-

но-просветни рад. Ако имамо у ви-

ду да је интензивнији културно-

просветни рад са широким народ-

ним масама, подизање оног осноз-

ног културног нивоа, првенствени
задатак Савеза, онда је овај про-

пуст тим већи, значајнији. Иако то

није типично за Савез, јер су и о-

стале масовне организације скоро
редовно запостављале питање на-

родног просвећивања, Савез је био
првенствено дужан да линију на-

родног просвећивања учини незао-

билазном, неопходном. Он је често

пропуштао прилику да то учини
иако је имао занимљиве форме ра-

да кроз секцију за народно просве-
ћивање, кроз њене активе, кроз ли-

квидацију неписмености, просветне
течајеве, библиотеке, читаонице и
народне универзитете,

Ни за једну од ових могућности

не може се рећи да је у потпуно-
сти претворена у стварност. За већи
број синдикалних подружница пи-~
тање описмењавања придошлих

радника било је једно од споредни-
јих питања. Предузећа „Пролетер“,
Стругара  „Макиш“, „Октобарска
слобода“ нису посветила ни ону нај-

потребнију пажњу овом горућем
проблему.

Шјестомесечно такмичење секци-
ја за народно просвећивање, које
је Савез покренуо прошлог месе-
ца, треба до јула да отклони ове
слабости. Ево, још неких од њих.
Просветним течајевима, који су
логичан и нужан наставак аналфа-
бетских течајева, не посвећује се
довољна пажња. Већи број библио-
тека и читаоница има знатан број ·
књига, али не и довољан број чи-
талаца, наречито радника. Преда-
вања на народним универзитетима
не одржавају се у свим рејонима
редовно.

Рејонски савези културно-про-
светних друштава неће моћи само
да се боре против ових заосталости.
Ко се ту још такмичиг Укратко,
све масовне организације, Али, ја-
нуар је за неке од њих већ изгу-
бљењ На рејонским пленумима нег-
де није био претставник АФЖ-а,
негде Народне омладине, Народ-
вог. фронта и Савеза бораца. То
значи да појединим рејонским од-
борима масовних организација још
увек нису познати задаци и про-

 

ОЛИМ Вас да ми објасните ко-
је је боље изнешен или

: ј изнесен, Ја сам налиса~
М да у задатку: „Застава јено-

шена пред војском, а кад се
бој заврштио, она је изнешена пред све
војнике, па су је они дуго поздрављали
и с њом се праштали.“ — То се мојој
наставници није свидело; каже ми:
„знаш, ти лепо пишеш, имаш и изра-
Ђену: реченицу али имаш и језичких
грешака. Не каже се „изнешен“ него
изнесен...“ — нам је, додуше,
објашњавала нешто и о некаквим гла-
совним променама али је ја нисам баш
"добро разумела. Питала сам је:откуд
имамо ношен а откуд изнесенг
И 'зар то нису сродни глаголи, сро~

том и: однешен, пренешен,
принешен, разнешен и сл...
— Тако мије писала мала рођака. Она

( "писменом
ђ к мени.

 

6 дни по значењу, па ће им ваљда и 06-
лицибити сличнит! Мислим: носити —
ношен, изнети — изнешен, а по.

је, додуше, тен у првом разреду гимна-
_зије, доста је читала, лепо говори, па и
пише достадобро, па је била увређена
до срца кад је прочитала оцену на свом

задатњу. Она јепотом дошла

Стота смо узели задатак и писаљку и

 

позиције такмичења, иако оно траје
већ више од месец дана.
Градска такмичарска комисија са-

стављена од чланова Савеза, Месног

синдикалног већа и свих масовних
организација не може овако при-
ступање такмичењу препустити са-
вести неких рејонских одбора, и не
сме јер је ствар потпуне ликвида-
ције неписмености у 1950 години о~
бавеза свих наших народа.
Градској такмичарској комисији ну-

жно претстоји да заоштри ова пи-
тања, као што је то случај код не-
извршавања обавеза производног
плана,
У оваквим условима какви су за-

сада неће се свуда остварити про-
позиција такмичења да се придо-
шли радници укључе на аналфа-
бетске течајеве и да их заврше до
јула, а да се до 15 априла изведу
на испит сви они који су похађали
течајеве до првог јануара, као и сви
неписмени грађани Београда. За
просветне течајеве треба спровести
потпуно евиденцију оних који су
завршили аналфабетске течајеве.

Библиотеке и читаонице, као и
секције за њихову популаризацију
треба чештће да организују предава-
ња о нашим и страним књижевни-
цима, књижевне вечери и изложбе
књига,
Шеестомесечно такмичење треба

нарочито да оживи рад народних у-
ниварзитета, Али, без свуда форми-
раних актива предавача немогуће

је то остварити, Предавања у Бе

жанији, Кијеву и другим насељима.

још нису одржана, Оклевање и из-

врдавања око њихове организаци-
је прате чак и код најодговорнијих
другова из насеља пароле о немо-

гућности да се успешно спроводи

предизборна акција заједно са не-
ком другом акцијом. Како се ово

схватање појавило на више места,
изгледа да неким људима није јасно

да предизборна акција нема циљ
самој себи. Она треба да укаже на
резултате целокупне социјалисти-
чке изградње наше земље, на успе-
хе наше производње, као и унутра-
шње и спољне политике, да кроз
примере најбољих радника и фрон-
товаца мобилишу све трудбенике за
још веће напоре у савлађивању те-
шкоћа које нам се супротстављају,
предлажући за изборе оне људе ко-
ји ће сигурно бити у првим редови-

ма борбе за Петогодишњи план, И-
наче, ови појединци личе на чове-
ка који је стао на аред пута да до-
каже некоме како он жури и да не-
"ма времена за задржавање,
У овом такмичењу Савез очекује

велику помоћ и од рејонских одбо-
"ра Народног фронта, који треба да
помогну рејонским савезима у осни-
вању културно-просветних актива
на територијама основних организа-
ција, а при рејонским савезима. С
обзиром да ће се преко актива спро-
водити најмасовније посете музеји-

•

ма, изложбама, рејонским концер-
тима и предавањима и да ће се пре-

~

ко њих организовати семинари за

друштвене и природне науке, вр-

штити агитација за течајеве страних
језика и уопште сав културни жи-

вот у основној организацији, рејон-

ски одбори Фронта треба што пре да
пронађу људе којима ће овај посао
одговарати. %

 

Југословенско драмско позориште приказало је У среду, 1 овог

своју четврту премијеру из националног репертоара, „Перу Сегединца",

дију од Лазе Костића, Насловну улогу носио је првак. позоришта
Живановић.

Са премијере „Пера Сегединац“
у Југословенском драмском позоришту
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ЗА БОЉУ ОРГАНИЗАЦИЈУ НАФЛУПАЈИЋ ЕФ оГиВАЛА

_ Говорећи о самој изложби било би
погрешно задржавати се само на по-

јединцима (ма да има и таквих који

то заслужују, као: Бобић, Цвитано-

вић, Ступар, Боровић, Јовановић,
Подгорник итд.), јер је за разлику

од изложби Удружење уметника и

уметничких школа овде излагало

петнаест колектива са предностима

и манама заједничким појединим

секцијама. Изложба ја показала да

је већи број трудбеника-излагача
са неоспорним талентом. Међутим,
питање њиховог даљег развитка за-
виси у многоме од плана рада и.пе-
дагошких метода стручног руковод-
ства. Али, и не самоод њих. Са пра-
вом се могло очекивати да ће репуб-

личка удружења ликовних уметни-
ка пружити помоћ секцијама и во-
дити повремену контролу над њи-
ховим радом. Та помоћ је овог пута
изостала. Републичка удружења ни-

су уочила да ликовне секције могу
да послуже као одличне форме за
омасовљавање ликовне уметности и
као жаришта бројних и упућенијих

посетилаца изложбама и музејима.

Ово се показало на изложби у неси-

стематском прилажењу тематици и
њеној обради, што је у многоме оме-
ло секције да се отртну од диле-

тантизма.

Од секција-излагича једино су
секције оба железничка друштва

показале изразиту тежњу да се ин-
спиришу темама из свакодневног

живота, нарочито онима које су им
најближе, које их непосредно окру-
жавају. Чланови „Винка

с

Јеђута"
обрађујући тематику из живота же-
лезничара, прихватили су се, међу-
тим, фигуралне композиције у уљу,
ма да још нису довољно савладали

цртеж. Оваква преурањеност у 06-
ликовању материје карактерише и

друге секције, што, такође, говори

да се систематском раду  претно-
стављала спонтаност појединаца. У

целини, изложби се може замерити

њен уређај. Изложени радови нису

груписани по секцијама, тако да по-

сетилац не може видети успехе чи-

таве секције и њен напредак у це-

  

месеца,
траге-

Миливоје

ј Ово значајно дело нашег романтичног репертоара спремљено је у ре-
жији Мате Милошевића и сарадњи помоћника редитеља М, Беловића, В, Јабла-
нацртима Мире Глишић . Маске су ра нацртима. М. Шербана, а костими по

на и Б, Јевтовића, Декор је израђен пођене по скицама М. Ћирића.
На нашој слици маске главних јунака комада.
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пишући објашњавали како мислимо да
треба да буде. 8

— Ето видиш, — кажем јој ја — гиси
учила да је ово трпни глаголски при-
"дев, Ти ћеш о томе учити у другом ра-
зреду потпуније, а после ћеш у сваком
новом разреду понешто додавати ономе
што с већ учила и овоме што ћемо ми
сад објашњавати, Ми ћемо говорити као
да су ту само твоје другарице, а не
старије, из другог, трећег и четвртог
разреда, свакако ће одмах запазити
чему је грешка. А ти треба да се ве
помало и с њима такмичиш! Ето, зар
не видиш колико се пажње поклања
језику и у кући и у школи, а опет се
чује доста грешака, А све тег решке У
изговору дођу и — прођу, али кад се
погрешно напише или штампа, онда је
готово; то остаје! И ја бих се теби мо-

~

гао пожалити: и ја се љутим кад се
нађе грешака у ономе што ја нисам ни
помислио да може бити. Тако, дакле,
и ти; немој се ото љутити на своју
наставницу: — није она крива него —
ти! Ниси добро написала, јер ниси па-
зила како ти и тата и мама говоре, не

го си примила од своје другарице Ма-
ре, која чини различне грешке у гово-

ру, па, разуме се, и у писању. Стога
треба да пазиш како ко говори, не са

Х

мо шта говори па да примаш оно што
је добро...“

— Одиста тако говори Мара! Баш се
с њом нећу дружити! Нећу јој ићи ни-
ти ћу је више звати да к меми дође!
— А, не! Ни то не ваља! Она је добро

дете! Она је уредна, уљудна, вредна.
Још нешто: она је дете чији су роди-
тељи и пре и после подне ван-куће, на
раду. А она углавном остаје сама: по-
спрема чак кућу, готови ручак и учи!
Она је добро дете, а ти мораш бити пре-
ма њој још пажљивија. Зови је к себи,
па оно што боље од ње знаш и њој по-
кажи! Знаш Како ће се она радовати
кад од тебе нешто лепо научи! Није она
крива што њени родитељи нису школо+-

вани, а из краја су где се не говори
најлешшим српским језиком, дак твоји
родитељи имају још живе своје роди-
теље у Херцеговини, а знаш да се та-
мо ванредно лепо говори. — А кад она
научи како треба, и ти ћеш се радова-
ти. Заједничка је радост права радост!...
А ми ћемо сад просто, као за први раз-
ред, објаснити како треба говорити
писати у таквим случајевима. >

— Кад упоредимо тлаголе носити
и изнети, лако запажамо да су им

значења сродна,. припадају истој поро~
ици глагола, али су им ипак различни

облици. То су два неодређена глаголска

облика. Они се, додуше, свршавају јед-
нако, — имају наставак — т м, али је
онај део глагола пред тим наставком

друкчији: носи-, изне-, Садашњеје вре-
ме носим, изнесем. Ту већ у оба
облика имамо глас С, А облик ношен
постао је кад се узме облик њоси па
му -се дода наставак ен, те имлмо

носи-ен. То је тешко изговарати, па
се глас И скратио у Ј, те смо добили
облик носјен. Али ни то није лако из-
говорити, па се СЈ мењају у Ш. Тако
и добијамо: носи-ен — носјен —
ношен. Исто тако имамо и: косити —
кошен, просити — прошен, замр-
сити — замтпшен, испрсити Иис-
пршен и сл.
· = Ах, да! Па то је јо,јо,јотјот... —
стаде да замуцкује моја рођака.

Да да! То је јотопање! — помогох
јој ја. — Е па кад знаш нешто и о то-
ме, опда треба да ти је јасније: кад се
нађу заједно неки гласови с гласом Ј,
вршта се јотовање, тојест сливање у нов
глас, Тако је СЈ посталп ТП. па имамо:
носјен — ношен, излосјен — из-
ношен и сл. А ово се јато (врши У случајевима кад се 3 испред
наставка -Тти нађе глас И, лакле
од износити имамо изношен јер
је тамо пред наставком -ти слог
см, Тако ће бити и; носити —

љиљ
анаи

.
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лини, већ само појединаца. Таква
изложба нема такмичарски карак-
тер, већ карактер професионалне
уметничке изложбе. Оваква претен-

зија је преурањена, тим пре што
због касног обавештавања поједине

секције нису Мале своје најбо-
ље радове, а неке нису уопште уче-
ствовале, .
Изложба је показала да наши

трудбеници улазећи у проблематику
ликовног обликовања социјалистич-
ка стварности, савлађују поједине
задатке са истом оном упорношћу и

одлучношћу са којом и задатке у
привреди. Али том ентузијазму још

увек претстоји правилно каналиса-

ње. Иако је оно једнако са линијом

наше ликовне уметности уопште —

социјалистичким реализмом, онда је
задатак

_

републичких и савезних

улружења ликовних уметника, да

- помогну трудбеницима — аматери-

ма да што пре нађу овај пут. За

изложбу која ће се приредити у ок-

виру републичког фестивала, маја
ове године, треба користити ова и-

скуства.
Друго искуство са Савезне смотре,

које је такође једна од њених сла-
бости, показује да је врло тешко од-

редити пласман друштава ако се она
такмиче под неједнаким техничким
условима. Ово поготово важи ако се
ради о драмским секцијама. Три

АМИН|
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дворане, Коларчев народни универ-.
зитет, Београдско драмско позори-
ште и Синдикални дом ни издалека
не пружају сличне могућности за
добијање праве слике односа међу

позоришним претставама. „Горано-

ва" секција није могла у Коларче-
вој дворани да да ни приближну
претставу као ону, коју је извела

пре кратког времена у Београдском
драмском позоришту, где је потпуно

убедљиво освојила право да репре-
зентује Београд у савезној смотри.
„Малограђани" на сцени Београд-
ског драмског позоришта, по миш-
љењу жирија и публике, претстав-
љају највећи успех „Горанове" дра-

ме и уопште аматерске драмске де-
латности у нашим друштвима. Али
у Коларчевој дворани, где нема ни
најелементарнијих услова за изво-

Ђење једне позоришне претставе,
„Горанова" драма није могла да да
више него што је дала. Три прво-
пласирана друштва имала су срећу
да своје претставе изведу у Бео-
градском драмском позоришту са
свим потребним реквизитима, освет-
љењем и другим позоришним сред-
ствима и да оставе повољније ути-
ске од „Горана". Јасно је какво се
искуство за републички "фестивал
одавде може извући.
Наступ хорова у хладној дворани

биоскопа „Београд'. показао.је да

велики ансамбли не могу несметано
изводити своје програме један за

другим исте вечери, Хорови, који

су чекали на ред постројени са

стране, улажење и излажење из
дворане, лупање врата, разговор,
шушкање и гурање, ометали су пе-
ваче на бини. Добро је да хорови
наступају у истој дворани, али не у
хладној и исте вечери.
Један од већих пропуста је слаба

популаризација наступа појединих
секција. Тако за такмичење рецита-
тора и солиста 23 јануара у марио-
нетском позоришту НР Србије уоп-
шта нису штампане плакате, због
чета у дворани није било никог дру-
гог осим чланова жирија. Дворана
је била хладна, што се нарочито по-
казало у певању солиста. Следећег
дана солисти и рецитатори морали
су да наступају само пред жиријем.
Тако је један део смотре прошао не-
запажен у нашој јавности.
Републички. омладински, пионир-

ски и други фестивали, који ће се
организовати у току прве половине
ове године, треба да користе ова и-

скуства како се не би пало у исте
грешке, како би они добили што ши-
ру популаризацију. Решење ово не-
колико набачених проблема, свака-
ка, није довољно али је нужно за
успешно спровођење будућих фе-
стивала. _–

Д Д.

МАЛИРЕЧНИК
Ансамбл француска реч значи цели-

ну, скуп, заједницу; затим склад, сла-
гање, слогу. У позоришном смислу ан-

самбл-игра је ипра више глумаца насу-
прот соло-играма а взнсамбл-партије у

операма су када више од четири гласа
учествује.
Антагонизам грчка реч која обележа-

ва опречност, супарништво, супротне
тежње, делање у супротном правцу, у-
отиште, супротност, противност, непри-
јатељство борбу.

  

ношен, косити — кошен и сл,, ка-
ко смо већ рекли, Код глагола пренети,
однети, изнети, снети и сл. немамо пред
наставком -ти гласа И него Е, па се
не може вршити промена да бисмо до-
били Ј им потом јотовање, него остаје
само: пренесен, однесен, из-
несен, снесен ми сл. То је стога
што су им ти глаголи некад гласили У
неодређеном облику: пренести, однести,
изнести, снести и сл. па се после изгу“
било С.

~— Па то је, ваљда, остало и у оном
стиху народне песме о Страхинићу Ба-
ну „Нека иде, враг је однесао!“
— Дабоме, само ни то није. књижевно

него само: однео. — Али о томе ћемо
лругипут. Сад ла ти још напоменем да
се тај глаголски облик изнесен,
пренесен им сл, може рећи и лрук-
чије изнет, пренет, однет,
принет и сл. па је и то књижевно...
— Видиш: дакле, твоја је наставница до-
бро урадила што ти је исправила ону
грешку. Не ваља, дакле, изнешен
нето само изнесен или изнет.
Кратко можемо рећи: ако се глагол
свритава на - сити, имаћемо јотовање,
дакле — носити — ношен, косити —
кошен и сл, ако је какав друкчије
завршетак, онда нема јотовања, лакле
~ изнети — изнесен, однети — од-
чевен, пренети, — пренесен, уне-
ти — унесен и сл.
— А украђенг
— Е, — то ћемо видети ,. |
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ОТОНА
Још 0 неоправланом

узимању лекова
АЈЧЕШЋА штетност — од
произвољне употребе ле-
кова, без савета лекара —
произлази из незнања да
многи лекови могу бити

некад и токсични, шкодљиви. Тако,
на пример, сулфамиди (сулфатиазол
и други) које смо поменули (види
прошли број) нису увек без токсич-
ности, нису увек нешкодљиви. Они
изричито не треба да се узимају без
знања лекара — који ће правилно
и прецизно одредити њихову упо-

требу према случају (колико ће у-

купно узети, колико свакипут иу
које време, на који начин, са ко
јом храном и којим другим лехом
итд.) који ће у току лечења оба-
везно и надгледати болесника. Лаи-
ци обично не знају какви све не-
жељени ефекти могу да настану, а-
ли још како су забринути кад се
појаве: непријатне тегобе, као што
су стомачне, услед шкодљивости и
рђавог начина узимања или кожне
оспе или поремећаји бубрега (крва-
рење)ји у излучивању мокраће итд.
Произвољно ·узимање  сулфамида
може још да проузрокује и друге
поремећаје и погоршања; шта више,
а то се обично не зна, ти пореме-
|ћаји на јетри или у крви могу би-
ти и такви да је често и живот у
питању. а 5
Други пример о могућој шкодљи-

вости (интоксикацији) лека, која
може да наступи и коју обично за-
пажамо, то је злоупотреба од стра-
не болесника, лекова из серије бар-
битурата (луминал, веронал, диал и
др.) блиских по хемиском саставу,
који обично улазе у састав многих
специјалитета (за умирење болова,
спавање и др). Многи који узимају
ове лекове, свакако, имају нејасан
појам о токсичности, својственој тим
лековима. Опште је познато да ако
неко узима ове лекове у великим
дозама може и трагично да заврши
(наступа прво бесвесно стање и, де-
шава се често да се тај несретник
никад не пробуди из барбитурне ко-
ме). Али се мање зна и чешћи је
случај да ови лехови могу да иза-
зову и поремећаје на кожи (оспе)
или нервне (главобоља, душевне не-
згоде, несвестица) или чак и зглоб-
не, само зато што се они неправилно
и самовољно узимају.
И узимање опорављајућих лекова

(тоникум и др) може да послужи
као пример у прилог тезе о потреби
прилагођавања лечења према боле-
снику и прописаног узимања одре-
ђеног лека код олређеног слабот ста
ња. Свакоме је позната не мала на-
клоност неких за узимање лекова
за јачање. У многим случајевима о-
ни повољно делују, ако не стално
а оно пролазно. Али њихово често
произвољно и неконтролисано узи-

мање може ла изазове нервну раз-

дражљивост (централну и перлђер-
ну). У почетку то се тумачи као по-
вољан ефекат, али доцлије могу да
настану нелагодности, као пмесани-

ца, дрхтање, лупање срца, мука и

др. ови неповољни ефекти погор-
шавају и ремете равнотежу здравља
за неко време. Иако ови лекови (са
арсеном, стрихнином, ефедрином и
др.) су врло добри за јачање — и-
пак је боље обратити се лекару за
савет. Уствари, сви су лекови до-
бри, само ако се правилно и у пра-
во време узимају. А то може да зна
само лекар. (Имајте ово правило у-
век у виду!).
Поменимо, такође и лекове „хор-

моне“. Опште је познато њихово вр-
ло повољно дејство, али они су ипак
још обавијени тајанственошћу и
можда су баш зато омиљени код ла-
ика. Колико жена радо узимају не-
ке хормоне произвољно и без по-
требе! Многи, недовољно и погре-
шно обавештени, имају нејасне и
погрешне појмове о дејству хормо-
на на еволуцију извесних тумора
код жене и човека, на телесно раз-
вијање деце — а ширењем непот-
пуних обавештења по правилу не-
прецизних, свакако су штетна јер
су повод збрке појмова и заблуда
— утолико више уколико ће се хор-
мони у будуће налазити лако у про-
мету и у простијим и одређенијим
облицима, Истина, није ·на одмет
знати да неки хормони имају хеми-
ску сродност са продуктима којима
се вештачки изазивају тумори (рак)
и баш обзиром на ово сазнање хор-
моне треба употребљавати само по
савету лекара, који ће њихову у-
потребу свести на праву меру.
Витамини се, такође, употребља-

вају и злоупотребљавају. Познате
су незгоде углавном после преко-
мерног узимања витамина Д, а он
се обично највише даје деци. Њих
је нај е узимати у природном
стању (разноврсна храна, сирово
поврће и воће).

Најзад, чест је случај у свако-
дневној пракси да један лек препи-
сан од лекара са одређеним циљем
и за одређено време болесник сам
обнавља више пута. Без обзира да
ли је тај лек деловао повољно или

мо лекар зна, после постигнутог е-
фекта да ли треба лек обновити, у-
кинути или заменити. '
Укратко мислимо да треба пара-

лелно са стицањем знања о здрав-
љу и болести, да се створи код на-
шег света, пре свега, појам о ра-
зумном уздржавању у погледу узи-
мања лекова, а затим сваком треба
да буде јасно да лекари имају спе-
цијалну и посебну културу, која је
резултат научног изучавања боле-
сног и здравог човека. Лекар при
преписивању лекова има, прве свега,
у виду болесника а не болест, и да
су болесници жива бића. За њих
никакво „стандард"' лечење није 0
правдано нити да такав начин пре
вагне у лечењу. У лечењу се најма-
ње може поставити једначина. То је
лаичко схватање, неполисходно У“
блиско је донекле надрилекарству.

Др. В. Т
а

неповољно не треба га обнављати,
нити га другом препоручивати, Са-
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Управе предузећаи синдикални подружница
одговорне су за стање у мензама

управама појединих мензи, које смо обишли у току ове анкете,
навођено је да је Рђав квалитет хране последица недостатка
сопствених економија. Због тога смо овога пута обишли мензе
чија предузећа располажу економијама. Стање је исто, Ова

~ чињеница потврђује да је кривица у ствари до слабе органи“
вације посла, до недовољног залагања, нестручности и недисциплиновано-
стн особља, као и до отсуства смисла за ред ин чистоћу.

Шта је нужно учинитир
Пре света, подвргнути рад управа мензи строгој контроли, оспособ“

љавати особље за кухињу и сервирање (као што је случај у Словенији,
тде особље комерцијалних ресторана одлази у мензе да своја искуства
пренесе на особље мензе), а онда завести и крајњу дисциплину н ред.
Посебну пажњу треба обратити на жигијену просторија, чаршава и по
суђа, 'као и обезбедити места за остављање горњих капута, како се не
би стављали преко столица или незапремљених столова.

Главну улогу у сређењу питања мензи треба да одиграју дирекције
предузећа п управе синдикалних подружница, јер је јасно да оне треба
да воде основну бригу о људима, -

КВАЛИТЕТ ЈЕЛА ЗА 29 АБОНЕНАТА НЕ МОЖЕ СЕ
ПОБОЉШАТИ ЗБОГ — „ТАБЛИЦА"

Основна ствар у раду сваке мен-
зе је, поред добре хране, и пристој-
на хигијена. Међутим, ово изгледа
да не важи за МЕНЗУ ПРЕДУЗЕ-
ЋА ЕЛЕКТРИЧНИХ (УРЕЂАЈА
»БОРАЦ" (бивши „Никола Тесла").
Ова менза налази се у улици Све-
тозара Марковића број 32.

Мако менза располаже екопоми-
јом, храна је доста слаба и неуку-
сна. Недељно има свега четири до
пет јела, Абонената има 29, што је
у односу на' капацитет кухиње
мало.
Посебно питање претставља хи-

гијена. Хигијенски услови су испод
сваке критике. Џрљави столњаци
се дуго времена налазе на столови~
ма. Према изјави управника мен-
зе, услед недостатка резервних
столњака, они се мењају једанпут
недељно. Прљава је и одећа сер-
вирки.
Обратили смо се управнику мен-

зе за књигу жалби. Одговорио нам
је да се налази у управи преду-
зећа!

На питање, како стоји са зимни-
цом, одговорено нам је да је има
у довољним количинама. На нашу
примедбу да с обзиром на мали
број абонената постоје могућности
за побољшање квалитета јела, у-
правник мензе је одговорио да се
управа придржава одређених „та-

_ блица. д калоричној вредности обро-_
_ ва", Из овога излази, да и поред

—— ИСТИ УКУС

х

— Какав је то ру-
чак. Тако је лоше
скуван да не могу
да га једем.

Зовите управника
мензе.

— Ма шта имада
та зовем. Ни он не
може да га једе!

   

постојања материјалних  могућно-
сти, квалитет јела не може се по-
бољшати због — „таблица“.

Ж

ЕКОНОМИЈА НАПЛАЋУ-
ЈЕ МЕНЗИ 120 ДИНАРА
ЗА КИЛОГРАМ СВИЊ-
СКОГ МЕСА

Сталне измене у управи мензе
често су услов да менза не ради
како треба. То су осетили и прет-
платници ·МЕНЗЕ ПРЕДУЗЕЋА
„ОКТОБАРСКА СЛОБОДА". За
непуних шест месеци у овој су се
мензи изменила четири управни~
ка, а садашњи се налази на својој
дужности тек десет дана, Ни доса-
дање помоћно и стручно особље
није задовољавало. Због тога су
била стална отпуштања и прима-
ња, тако да је целокупан рад мен-
зе због тога трпео, Отпуштен је и
кувар, који је крајње немарно обав-
љао посао.

Поред осталих неправилности до
скора је у овој  мензи радило и
много сервирки, тако дасу једна
другој сметале. Ово је нарочито за
осуду, кад се узме у обзир да у
многим мензама постоји оскудица
у сервиркама.

Што се тиче инвентара ион је
био непотпун,па су се и са те стра-  

 

ТРКА ЗА ТАЧКИЦАМА
К рајем октобра

изишао сам

она издавала док сам лежао,

      

  

сам у Деканат
култета да је подигнем.

Архитектонског
Тамо

прошле годиине

из болнице са

потврдом да нисам добио ин»

дустриску карту (тачкице), пошто се
Отишао

  
фа:

ми је

саопштено да ћу Индустриску карту
ускоро добити, пошто нисам примио

мало", „Видећемо".. А пре месец да“
на запрепастио ме је одговор да ћу
тачкице добити „за неколико дана",
што ме је, разумљиво,

–

обрадовало.

Међутим. последњи од добивених од“

говора гласи:
— Била сам у Банци, алп кад сам

потла па ред тачкице су нестале.,.
Тако је све до данас,
Како су мп тачкице неопходно по»

требне, баш сада када је семестрални

распуст, принуђен сам да стално на:
враћам у Деканат, иако ми је време
драгоцено због исппта, а не станујем
близу факултета, Мислим да би се
све ово могло једноставније обављати.

Андрија Б. Милошевић

Листа уредништву
НЕ РЕНТИРА МУ СЕ

.

не стварале тешкоће приликом
сервирања хране.

„Октобарска слобода“ има своју
економију, али је мале количине
намирница уступила мензи, али по

не малим ценама. Тако је менза
плаћала свињско месо са економи-
је по 120 динара.

Очигледно, рад је у овој мензи
био рђаво организован, а није си-
гурно ни да ће долазак новог у-
правника поправити стање, пого-
тову ако се на дужности задржи
кратко време, као његови прет-
ходници. Требало би да дирекција
предузећа „Октобарска слобода",
као и управа синдикалне подру-“
жниице, поведу више рачуна о сво-
јој мензи, јер није мала одговор-
ност старати се за храну 411 слу-
жбеника и радника.

%

УПРАВНИК НЕ ДОЛАЗИ

__РЕДОВНО НА ПОСАО...

Хигијенски услови МЕНЗЕ ПРЕ-
ДУЗЕЋА „СУТЈЕСКА“ у којој се
хране радници и службеници „Про-

лека“ Градске кланице и фабрике

„Филип Кљајић" нису рђави. Про-

сторије су довољно чисте, а сер-

вирке у главном веште и уредне.

Једино куварица нема довољно,

тако да цео терет пада на шефа
кухиње, Услед тога је храна по-

времено рђаво справљена. Абонена-

та има око четири стотине, тако

да њихов број није прекорачио ка-

пацитет мензе.

Предузеће „Сутјеска“ које је 0-

снивач ове мензе има своју еконо-

мију, али је све производе подели-

ло радницима, а менза није добила

готово ништа. Многим радничким

ресторанима и мензама је оправда-

ње за слабији рад недостатак еко~

номије, „Сутјеска“, има економију,

али се није ништа учинило да се

рад у мензи и њено снабдевање по-

бољша.

Нарочито се у овој мензи осећа

потреба за добрим и пожртвованим

управником. По речима магационе-

ра, који је већ више од годину да-~

на у овој мензи, другарица која је

сада управник не долази редовно

на посао, често сав посао и бригу

око мензе оставља њему, магацио-

неру, који није у стању да · постиг-

не све, јер су изостанци управни-

це и њено закашњавање чести.

Она се чак не налази често међу
абонентима у време издавања хра-

 
Овако се преноси месо за радничко“

службенички ресторан „Џарк"

не, тако да абоненти немају коме

да се обрате и пожале, Управница
је, у неколико махова, када су јој
се абоненти жалили на неправил-
ности упутила на књигу жалбе.
Недовољна пажња коју управница
показује према раду мензе, као и
њено често отсуствовање са посла
изазвало је недисциплину међу 0-
собљем. Многи од њих закашњава~

ју тако да су у кухињи редовне
"свађе и галама.

Од добре и пожртвоване управе

предузећа углавном зависи рад

мензе, а ако и даље управник бу-

де овакав, јасно је да менза не мо-

|ке добро функционисати. Један

део одговорности пада наравно и

на предузеће „Сутјеску“, које ни-

је нашло за сходно да мензи доде-

ли контингент производа са еконо-

мије, нити се побринуло да нађе

добре куварице, како квалитет

хране због тога не би трпео.

Услед рђавог и недовољног мага-

цинског простора пропао је овој

мензи већи део кромпира.

————ии>——————————

ЧЕТИРИ ЈЕЛА ЗА РУЧАК ИДВА ЗА ВЕЧЕРУ

КАОУЗОРУПОГЛЕДУ КВАЛИ- |
ТЕТА ХРАНЕ ТРЕБА. ИСТАЋИ.
РАДНИЧКО-СЛУЖБЕНИЧКИ РЕ.
СТОРАН ГРАДСКОГ САОБРАЋАЈ-

НОГ ПРЕДУЗЕЋА који има седам

стотина претплатника. Од октобра

прошле године уведена је једна но-

вина коју нема, свакако, ни једна

менза у Београду. У ресторану се

свакодневно справља четири јела за

ручак и два за вечеру. Сваки прет-

платник може да изабере јело које

му се свиђа. Ресторан је успео да

побољша храну набављањем изнут-

рица и глава, тако да се понекад
месечно донесе и две и по хиљаде

килограма

_

изнутрица. Економија

предузећа, у Бачком Брестовцу. дала

је ове године огромне количине по-
врћа и тако је омогућена јевтина

исхрана радника. До пре месец дана

за ручак и вечеру се плаћало 750 ди-

нара. а после нове Уредбе о плаћа-

њу персонала од стране претплатни-
ка, ручак и вечера стаје свега 940

динара. Економија је давала чита-
ве прошле године веома јевтино. по-

врће и то купус подва динара, па-
радајз по пет динара, црни лук по
два динара. Исто тако, утрапљено је
на економији два и по вагона кром-
пива.
Ресторан је спремио на време о-

билну зимницу и то 2500 килограма

амолно сам кућевласника зграда

у којо станујем у Улици Лоле

Рнбара број 41 да набавп неко-

лико канти за ђубре, како у нашем

дворишту не би стајало ђубре на гоми-

ли набаџано и развлачило се.

   

тачкице ни за један квартал. >" ~
После десет дана чекања саопшти“сле д

ОПАСНЕ ОГРАДЕла ми је чиновница да ћу „ускоро

добити“ тачкице а други и трећи
; рата без својих ограда,» Сада из зе-

> ПРАШЕА · мље стрче гволдене шипке. које прет.« а р

–45 МЕпон

"квартал, а да ва први морам лично да

одем у народни одбор.

· У, народном 'одбору

с

саопштено ми Ре стављају опасност нарочито за децу, а

_је да су тачкице за први квартал „не. онда н за све грађане који се по мра-

стале п да се више неће издавати", | ку или магли крећу улиџама.

У нисам могао ништа да урадим и ууту _ Многи песапесни грађани ваде поје.
Уздао сам се у тачкице за други и ~~ 3 дине гвоздене стубоне и продају их као

Ме а ~ старо твожђе, што је јот један разлог

ПЕдЕЋА- Е да олговорни уклоне ове непотребне
| нога наши скверови и мали пар“

кови (као што је, на пример,

сквер па Тргу Коинтарева Гра:
дина п скнеј; код кафане „Скаларлија ,

као и многи аруги) остали су у току

 

    
трећи квартал, па сам после пет дана
поново отишао у Деканат, Али их нисам добио, , стубове и да ах пскористе онако, како
Отада сам у више махова навраћао, ·

у размацима од неколико дана, н до
бијао одговоре: „Нема“, „Биће, „До:
ђите

_

други

_

пут“, „Причекајте

–

тот

се они могу, према потребамп! скори
стити, На ова места !реба поставити»
плтоварајуће ограле.

А. М. Марковић

  

па – == – - „Ви = из

  

"чићовој улици треба ла поведе рачупа

=

паприка,5.000 килограма купуса, 700

килограма кромпира. Тиме је омо-

гућено да храна у току зиме буде

разноврсна.
У ресторану Градског саобраћајног

предузећа дневни јеловник је веома
разноврстан, а јела су укусно ску-

вана. Уз помоћ управе предузећа,

пре три месеца је изграђен велики
штедњак и кува се у шерпама. Ево

како изгледа јеловник за ручак на

дан 30 јануара ове године: осим

чорбе, било је кромпир пире, кисез

купус, гулаш, кромпир паприкаш и,
као додатак, салате. За вечеру било

је ђувеч и ајмокац. На дан 31 јану-
ара било је за ручак, осим чорбе,
рестован кромпир, пуњене паприке,
мусака, и паприкаш са ноклицама, а
за вечеру: пасуљ и кромпир папри-
каш, Сваки претплатник добија чор-
бу и може да бира једно од ових
јела.

Ресторан Градског саобраћајног
предузећа успео је да створи уку-
сну и разноврсну храну за своје
претплатнике, Није решено само је-
дно питање: појединим претплатни-
цима није довољна количина која се
служи у једној порцији а допатак
се не може издавати многима. јер
менза служи ручак од пола лванаест
„до тџеснаест часова.
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Добио сам мало чудан одговор:

= Не рентира ми се.

Разума се да се ни нама, ставарима,

не рентира овакво хигијенско стање

нашег дворишта Питање је само да ли

се рејонској здравственој комисији

рентира овакво мишљење једног куће“

власника,
ЈА. Б

Х

ЈОШ О ОШТЕЋЕЊУ

МАТЕРИЈАЛА

Н едавно, касно увече, прошао
сам Дринчићевом улиџом“ и
наншао на кампон натоварен

цаглом, Радници, који су вршили и
стовар, уместо да ову џигтлу пажљиво
истоварају н слажу ва одређеном ме.
сту, избаџивали су је из камнона па
тротоар, (без икаквог реда и пажње,

као да пије у питању грађевински ма-

теријал, који се на овај начин лому и

упропашћује,

Сматрамда предувеће које изводи

радове на станбеним. зградама у Дрип

са трађевин

се повози на

о томе како.се поступа

ским материјалом који

ово радилиште, ·

Драгап Ђокић

 

ода

килограма куваног парадајза и 45.000 |

  

мане побољшавају

 

_ ЗБОГ ПОКВАРЕНОГ
ЛИФТА ЧЕКА СЕ НА
ЈЕЛО ;

Утисак који се добија, када се

уђе у МЕНЗУ ПРЕДУЗЕЋА ЗА
ИЗРАДУ ПОЉОПРИВРЕДНИХ

МАШИНА „ШУМАДИЈА" јесте,

да се питању хигијене не поклања

довољна пажња. Ова менза нала-
зи се на Булевару Југословенске

армије број 46.

На столовима се не налазе стол-

њаци, као у другим мензама, већ

пакпапир, који се не мења често.

Отпаци од хране и мрве чисте са
столова на под, где се газе. Услед

передовног прања и уношења сне-
га, под прљав и загађен.

Уместо столица на неколико ме-
ста се налазе клупе, које су неу-
добне., Како се у овој мензи оброци
издају по партијама, јасно је како

просторије „хигијенски“ делују на
последњу групу абонената.

Захваљујући поквареном лифту

за храну, на јело се мора чекати

дуже времена. Особље мензе при-

морано је да јело носи на рукама

уз клизаве степенице из кујне У
трпезарију. Услед овога, врло че-
сто долази до падања сервирки И

лупања посуђа. Управа мензе је

неколико пута обавештавала упра-
ву предузећа о хитности поправке
лифта. Међутим, упркос очиглед-

ног ометања у раду, управа „Шу-
мадије" је опоме питању поклони-

ла мало пажње. Скоро се десило

да је друг, који извлачи лифт и

узима храну, био услед кидања ко-

нопца опарен и опечен. Ова непа~

жња управе не само да успорава
темпо рада, већ ствара незадовољ-
ство међу абонентима.

Посебну. пажњу треба посветити

понашању појединих абонената

према сервиркама. Ово нарочито

важи за млађе претплатнике. Ми-

слимо да.би синдикална  подру-
жница, уз помоћ управе предузећа,

требало да предузме мере и убу-

дуће спречи рђаво понашање.

Насупрот недостатака у погледу

хигијене и реда, храна је квали-

тетно доста добра и има је у до-

вољној количини. Често се добија

додатак. Послуга и понашање сер-
вирки је за пример.

~

ПРЕТПЛАТНИЦИ ПОСЛЕ
ЈЕЛА ОСТАЈУ ГЛАДНИ
У великој хладној посторији на

Јужном Булевару- међу зградама

радничке колоније, налази се МЕН-

ЗА ГРАДСКОГ ГРАЂЕВИНСКОГ

ПРЕДУЗЕЋА „АВАЛА". Грађевин-
ски радници и фронтовци, који ра-
де тешке и напорне послове, прет-

платници ове мензе, осећају се

врло непријатно за време обеда.

Поред тога што је трпезарија хла-

дна, у њој влада и велика нечисто-

ћа. Под је сав блатњав и црн, јер
се чисти само површно, а већ више

од месец данг није мазан уљем.

Још од дочека Нове године стоје
декорације од разнобојне хартије,

које супосивеле од прашине и на
многим местима покидане, што
пружа врло ружну слику. Деша-

ва се да ветар стресе прашину са

њих у јела претплатника. Столо-

ви су непокривени, јер нема чар-

шава, тако да радници једу на у-
мазаној дасци. Управа мензе се
није постарала да се чаршави бла-
говремено перу, него их је све од-
једном послала у  перионицу на
прање. Иако су скоро сва јела у-
главном чорбаста, кашика нема и
претплатници су принуђени да чор-
бе једу виљушкама.

А опо што је најважније — хра-
на, недовољна је и за децу, а тим
мање за тешке физичке раднике.
Иако се за ручак спрема само јед-
но јело, управа мензе се није по-
бринула да радницима омогући до-
датак, Скоро сви претплатници се
жале да после обеда остају гладни.
Поред свега овога. честа је појава
да ручак није готов на време, што
је за велику осуду. јер се храна
разноси и по градилиштима, а рад-

ници који су одређени за тај посао
морају да губе време у чекању.

  

Под. услоћољсве славе“
| ницег цуздсног саобра

—___ АНКЕТА „20 ОКТОБРА“ О РАДУ БЕОГРАДСКИХ МПБШЗМ

Економије у многим менза
квалитет хране.

  

ПРАДРЖАВАЊЕ
Рту

  

САОБРАЋАЈНИХ ПРО-|
_ПИСА ОТКЛОНИЋЕ
+ СЕ. МОГУЋНОСТИ.
НЕСРЕЋА

ИМА намеће собом не само
знатне промене у начину жи-
вота, већ и низ специфичних

брига, око одеће и огрева,

око водоводних инсталација,

функционисања пећи и оџака, а он-

да и око кретања по улицама. Као
што несавесност у погледу обезбе-

ђења одеће и материјала за огрев

повлачи одговарајуће последице и

непријатности, као што недостатак

старања за водоводне инсталације

повлачи кварове, тако је и непри-

државање саобраћајних прописа по-

„вод, не само за многе незгоде, већ
је, у извесним случајевима, и раз-

лог озбиљним телесним позледама

па и смртним случајевима.
Чињеница је да је у Београду, У

току 1949 године, било 54 смртних
случајева и то кривицом возача 30,

а кривицом пешака 24; тежих те-

лесних повреда било је 164 и то

кривицом возача 94, а кривицом пе
шака 70.
Шта је томе разлог; На првом ме-

сту непознавање и непоштовање
саобраћајних прописа. У томе гре-

ше подједнако и. пешаци и возачи
возила. У знатној мери овоме допри-
носе и недозвољено запремљени тро
тоари грађевинским и огревним ма-
теријалом, што приморава пешаке
да иду коловоздом, где су изложени
опасностима од возила.
Зимско време пооштрава услове

за саобраћајне несреће, јер су плоч-
ници влажни, клизави или џомба-
сти услед неочишћеног и угаженог
снега.
На шта треба обратити пажњу у

току зиме приликом кретања ули-
цама7 Пре свега, пешак треба да се
креће тротоаром и то десном поло-
вином. Ово је потребно стога да би
пешацима, који се крећу ивицом
тротоара возила долазила у сусрет.
Тако да би, у случају да возило по-
клизне, услед квара управљача или
грешке возача, пешаци имали вре-

мена да се уклоне и избегну опас-
ност. "У случају да пешак иде иви-
цом тротоара, а возила му долазе
с леђа, он није у стању да избегне
овакве случајеве. Коловоз треба
прелазити на обележеним прелази-

ма, а где није обележено, треба пре-
лазити само на угловима улица, и

то у правцу тротоара, а не укосо.

У интересу је пешака да застане
на ивици тротоара, пре него што

ступи на коловоз, и да погледа прво

на леву, па потом на десну страну,
како би избегао возила. Треба пре-
лазити без задржавања, а уколико
се возило нагло приближује, боље
је пропустити га, с обзиром на зим-
ску клизавост
Поштовање саобраћајних прописа

у интересу је сваког Београђанина,

јер је оно основни услов да се са-

чува од незгодних падова и озледа
и зато од ових прописа не треба
отступати никада, поготово не У
случајевима журбе, јер је онда па-

жња сведена на најмању меру.
Како би се спречило да и људи

из унутрашњости, нарочито сељаци
који нису навикнути на жив сао-

браћај, страдају у саобраћајним не-

срећама, треба их у кућама, у које
долазе, стално упозоравати и упу-

ћивати, Исто им тако треба обја-
шњавати како да користе трамваје,

аутобусе и тролејбусе, како би сем

ту избегле саобраћајне несреће, ко-

је су у последње време учестале,

Тако је 28 децембра на Булевару

Црвене армије покушала да ускочи
у трамвај у покрету Цана Јовано-

вић, домаћица из Миријева, и том
приликом палаи приколица јој је
отсекла ногу до испод колена.
Треба напоменути да се прекрша~

ји против придржавања прописа
свакодневно дешавају, упркос стал~

ног настојања саобраћајне милиције
да спречи несрећне случајеве, који
у знатној мери долазе и од непажње
и недисциплинованости возача. Та-
ко је услед непажње возача дошло
и до 575 међусобних судара, који су
учинили материјалну штету у из-
носу од 2,193.600 динара у току 1949
године,
Треба знати да ће саобраћај у

Београду бити све сложенији, а во-
зила све бројнија. Због тога је нуж-
но поштовати прописе и придржа~
вати се свих саобраћајних правила.

ДОБРОЈУТРО,
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мо   

ФДобровољна бригада Једанаесте основне организације
: Трећег рејона одлази на радну акцију ,

Многи потопљени објекти извађени су из Саве, захваљујући залагању

 

   
   

фрон-
товских бригада из Првог рејона

 

НАЈЛЕПШАСАЛА ЗА НУГЛАЊЕ
налази се у пропадању

ТАЊЕ дворанв за такмичење и

Е тренинге у току овогодишње

зимске сезоне, далеко је лошије

| од. прошлогодишњег. Проблем

коришћења и смештаја екипа по

расположивим дворанама претставља

један од највећих проблема који се по-

ављају у раду фискултурне органи

вације Београда. Постојеће сале фис.

културна руководства нскористила су

до максимума.

И поред старања да се по салама и

Екористе сви расположиви термини, по-

Фтоји известан број просторија грађе~

них и намењених у фискултурне сврхе

Које се користе за друге потребе.

Многе спортске гране, чији је рад

везан искључиво за сале, баш услед

недостатка сала, нису популарне у о-

ноликој мери, колико би то требало,

према постојању објективних матери.

јалних могућности.

Један од најстаријих и најпопулар-

нијих спортова у појединим деловима

наше земље је куглање. Успеси, које

су постигли наши

с

куглаши, достижу

европску ни светску вредност У много-
бројним такмичењима са иностраним
екипама наша куглашка репрезентаппја
однела је убедљиве победе и достојно

ретрезентовала нат фискултурнн по.
крет. Највећи успех постигао је Божо

Комбола, који је постао светски ре-
кордер.

У многим нашим градовима (Загре-
бу, Суботици, Осјеку и другима) кугла-
ње је веома популарна спортска грана.
Док је у Београду, упркос постојања
свнх услова, слабо развијено. Пре нз-
весног времена спортско друштво
„Славија“ узело је обавезу да, између
осталих малопознатих _н популарних
спортова у Београду, омасови п разви-
је интересовање код омладине за ку-
тлање.

У Београду постоји сала за куглање
•— једна од најлепших у држави. Не»
овољном пажњом н брнгом фискул-“
урних форума, ова се сала не корн-

ва куглање, већ служи као мага.

кг мензе „Гласа“. Сала се налази' на
тлу Стаљинградске и Кондине улице.

Стање у коме се налази куглана је
испод сваке критике, Услед' недовољне
пажње, просторије су оштећене и на-
лазе св у пропадању. Зидови су вла-
жни им са њих је отпао, не само моле-
рај, већ н малтер, тако ла се на поје“
диним местима виде цигле. Ограда тле“
далишта је искривљена и на неколико
места поломљена. Под, на коме се са-
да налази кромпир, подљубљенп је и и-
спупан. Од стазе за упућивање кугли
остали су на пеколико места само де-
лови, које је врло тешко препознати.
Олук ва враћање кугли је искривљен.
рвени фурнир којим су обложени зи-

дови, пропао је.
Равговарали смо са управником мен-

ве. После посете чланова управе спорт“
ског друштва Славија, управа мензе
ставила је на расположење

па Наших крила

питању и да куглану што пре ставе на

расположење

_

београдским фискултур-

ницима.
Реновирањем си оспособљењем ове

дворане даће се нове могућности и по-
тенције за развој
Београду.

ж

Неспортски поступак
рукозодства
бохсерске секције

Наших крила
оквиру квалификационих такми“

чења ва Српску боксерску лигу

одржан је у недељу, 28 јануара, =

у сали Поштара, сусрет између

Наших крила и Поштара. Овај :

меч требало је да одлучи која ће се

од ових екипа квалификовати за лига

такмичења. Победила је екипа Наших

крила са 11:5.
Ова победа била би још већа н зна-

чајнија да руководство боксерске сек:

пије Наших крила није покушало да

изврши једну спортску малверзацију.

Радило. се о следећем случају: руко»

водство боксерске секције Нашних кри-

ла, зпајући да екипа Поштара не рас-

полаже боксером тешке категорије, из-
вело је на меч, само да би добило два

бода, — једног почетника. Овај прекр-»
; ; ; :

шај утолико је већи, што је руковод- »

ству Наших крила био познат пропис

Правилпика Боксерског савеза Југо-
славије
Ова неспортска малверзација успела =

би, да екипа Поштара није.извела на

меч боксера тешке категорије. Наиме,
и руководство боксерске секције спорт
ског друштва Поштар знало је да еки-

дардним боксером у овој категорији и

желело је да извођењем такмичара на

Ба

куглашког спорта у =

  

не располаже стан“ %

ВЕДИНИХ ДИЦИЈА НАРОДНОГ ФРОНТА БЕОГРАДА |
ај АНИНААРОМУ

Чланови Фронта пружили су в

:
з

   

  
  

ринг освоји два бода без борбе. Међу. =

тим, боксер Поштара био је за два ки: т
лограма лакши од прописане тежине за
тешку категорију, тако да је жири до.

судио победу боксеру Молеровићу из :
Наших крила.
Све би се ово лепо свршило да у

Правилнику не постоји пропис који ка-
же:. „Да у случају да један боксер пре“
да меч због недовољног броја кллогра“

ма, мора се између горе наведених
_ боксера одржати пријатељски сусрет".

Тако је било и овога пута. Одржан
је пријатељски меч између Молерови“

ћа (Наша крила) и Борисављевића

(Поштар). Овај је сусрет на све личио,
само не на спортско. такмичење. Бори-
сављевић је био толико надмоћан, да
је: судија Вуловић био присиљен, да
услед неспособности Молеровића, пре- |
кине меч,
Овакав став и песавесност руковод“

ства боксерске секције Наших крила
је за сваку осуду. Уместо да помогне

куглану, развој и напредак млађих боксера, ру-
под условом да се за магацин нађу

·

ководство ове секције је на најгрубљи
друге просторије. начин прекршило постојећа правила п
| адлежни фискултурпи форумп тре- довело у питање здравље једног так-
бало би да посветв више пажње овоме мичара.

Босвочеоиооовововоссввововчовививннвовнвачеввоневовевсннснововонововеннововвеворовноеоневовсвововобовооанвовосвавовововевинзоње

Београд 5 фебруара 1950 године " Одговорни уредник Д7 рагутин Шолајић. Улица
Драгослава Јовановића 1Лу •" Телефон 20-443 " Чековни рачун 103—90 60386 • По-
штански фах 752 " Штампарија „Борба" —и Кардељева 31. Рукописи се

не враћају

 

п
а
в
а
л
и
н
н
н
в
и
н
и

=
а

оне сврдлове код 'Ђевања,
: Аустрија увукла у камен кад је хтела да регулише Дрину,
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УТРО је увелико освајало кад сплавари почеше да
дреше конопце и да се, помоћу дугачких чакља, одби-

јају од обале, Уз гласне поздраве и довикивање они

се, један по један, отискиваху низ 'Дрину, док је, као

ждралови, не прекрише у великим и неправилним
размацима.

На обали оста сам Меша, најбољи предњак, кога задржа

Омер Хајдаревић, звани бег-ефендија, власник неколиких по-

дринских шума и пилана. Њега он задржа, као најопрезни-

јег, да се на његовом сплаву спусти до на Дрињачу, где је

имао друге пилане. Меши, који је био предњак и кад би се

сви сплавови, после Слапа, скренили у једно, не би право

што оста последњи. .
»— Мор'о је баш мене да узме; к'о узинад, — гунђао је

Меша, тромо удешавајући сплав и седиште за бег-ефендију.

Јо Хајде, шта се ту гнездиш, беслемаћу један; сретни су

већ далђко одмакли, — чу Меша љутит глас и подиже главу

— жек'о сам тебе, одговори он мирно. што се одма' дереш.

Ако тијније право, ја одо'.
— Добро, добро; хајде крећи, — спусти бег-ефендија глас,

јер је"знао да Мешу не треба љутити пошто ће одмах да оде

другом, а добрих и јевтиних сплавара, као што је он, тешко

се налази. '
Меша прихвати за конопац, па се одједном усправи, и

оста као укопан.
Гледао је у газду као да га први пут види. Никад му

се он не учини тако бедан и мрзак, и толико крив за све

што је било! Она његова леђа као да се још више погрбила;

кожа му се на лицу згужвала као крпа; брада му и бркови

штрче као у јежа, само му очи, у које је све стало, дошле

још влажније, још ситније, па играју као на зејтину. Учини

му се као да бет-ефендија и није човек, него пијавица нека,

или крпељ који се прилепио негде уз његово тело, па га сише

'и живи од тога. Да може да' га нађе па да га одлепи, одмах

би пресвиснуо.
Меша погледа у газду, па низ Дрину; сети се Зејне, па

Слапа, његове лепоте и опасности, онда своје снаге и вешти-

"не, па одлучно прихвати за крму. Сад ће се разрачунати!

Кад се извезе и спусти низ воду, његова одлука поста

. чвршћа. Шта ће после бити, није га се тицало. Главно је с

ченула свршити., А сад се пружила згодна прилика, Удавиће

та или, још боље, бациће га у воду; онда ће разбити сплав,

"па рећи да се насукао на неку хридину или да му се сплав

разбио на Слапу, а онца се једва пливањем спасао. Бег-ефен-

дија и тако не зна да плива.
Док Меша тако размишља и осећа неко чудно располо-

!жење, сплав полако клизи низ воду и носи вајкадашње не-

пријатеље. ,

А Меша је то од своје четрнаесте године, одонда, откако

спозна тежину рада за власника пилане и шума; од оне

ноћи, кад му отац, стари сплавар и крманош Хилмо некако

надомак Васина хана, занеможе и паде. Меша, кога је отац

стално водио уза се, јер му жена рано умре, закопа оца по

ноћи иза хана, и исте вечери намаче очев завезак конопца на

раме и, са осталим сплаварима, повуче дереглију уз Дрину.

Тако је он одрастао на води, и тако је заволео Дрину.

| Њу је познавао као други људи што познају своју кућу, коју

Меша није никад ни имао. Зато би чисто бивао болестан кад

би сврнуо у коју касабу. Људи му се чинили уски и пако-

сни, и без икакве љубави. Закопани у насеље из кога

се нису никуд мицали, они из своје рупе нису ништа

даље ни видели и гризли се између себе. А он, вечити

путник, мењао је видике, удисао чист ваздух и био слободан...

Кад се први пут појавио у касаби, они га исмејали.

— Види балванате! А из кога си ти гробља, бежет —

питали га. Он ништа не»одговарао,; а.они узимали-маха. па се

' све више шалили на његов рачун.
Кад Фе деси да,, петком, оде. којој девојци под пенџер,

они га зајме: “ 5 -3

— 'Ајде, ћафире сплаварски. Прове ти, рољане;-није за

те пилетина. ; 7

   тешио ге

После се он машао ножа и коца, и постао укољица коме
се ни лепа није смела рећи.

Али му на води није било равна. Познавао је Дрину,

њену ћуд и богазе, боље но себе. Нико није умеб смелије
да слети низа Слап, и нико није умео вештије да заобиђе

више Дивича, што их је још

па вода надошла, однела све справе, а сврдлови остали у

· води као стална опасност за сплавове и дереглије Он то чини
из задовољства, Ппогађао се није ни с ким, зато.га искориш- _

тавали, варали. Ипак заради доста. М, што заради, то и по
троши. Чашћава другаре, нарочито оне. млађе и неукије,
и опија себе и њих. Кад га опомену да би требао да штеди
и да мисли на свој дом, он би олако одговарао: | "

— Није га ни мој бабо им'о!'“
Ни уз Дрину, вукући дереглије, које су на Саву сплавиле

подринско благо, није ишао без весеља. Низ воду, пут је био
сама песма. 6

Тражи чамове балване, јер више пливају по воду, реда
их он сам и причвршћава попреко јошиком или врбом. Тре-
ницу или другу неку грађу слаже на задњи део сплава, на-
прави себи огњиште и подигне ладњак од младога прушћа,
боцу с ракијом добро зачепи и привеже за плав да' плива
за њим и да се хлади. |

Креће обично изјутра. Док још звезде, као снене, уморно
светлуцају и мир ноћни притиште као мора, а јутарња ве-
дрина јежи кожу, он вичним покретима дреши конопце и
отискује сплав, Кад мало поодмакне, пушта задњака да кр-
мани, а он се умије, наложи ватру, и приставља кафу. Ватра
полако пламса и.разгони јутарњу ведрину, а Меша спотиче
угарке и узима крму у другу руку. Модрина бива ређа; по-
маљају се главе околних брда и прохладан ветар, што увек
иде уз Дрину, доноси кукурикање првих петлова.

. И док снопови светлих и топлих зрака најављују одне-
кле излазак сунца, Меша се раздрагано обазире иупија у се
видике као да их први пут види и опије се њима. Тада се
примакне крми, окрене се како вода тече и почиње песме
о Дрини. 5 Е

„Ој Дрино, водо 'ладна, ој...“
певао би из пуних груди и одјек му се враћао као да:би га
неко хтео да натпева. Тако се песме нижу као у ђердан, а
Меша стално захвата воду и полева букову „бабу“, на, коју
је насађена чамова крма, да би њену шкрипу удесио,према

 

елику помоћ приликом истовара огревног дрвета које је у великим количинама пристизало
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гласу. М како крма шкрипи, он онако пева, гутне малко шљи- =

ве, па опет залије бабу, а Дрина хучи, пени се и брза.

На станицама, код ханова, устави се и поткрепљује. ТО а»
обично бива тамо где ће да заноћи. По дану промиче мимо
касаба и села као мимо запуштеног гробља. Покрај насеље- »

них обала не пуштају га с миром. Бацају се камењем, прете ,

му и драже га;
— Ку-ку-ри-ку!...
Тако по два дана и две ноћи до Раче, а одатле се по

неколико њих погоде да врате неку дереглију у касабу. По
пет-шест дана и толико ноћи вуку они дереглију, скакућући
с камена на камен, или -тискајући чакљама лађу поред стрме
обале, По равној, намакну они на рамена савеске дугачког и
јаког конопца, за чији је други крај завезана дереглија, и,
онда се напорно њишу док не покрену лађу. После скакућу ·!
с ноге на ногу, и кад искораче левом ногом, они упиру снагу
и вуку; а конопац се упија у рамена...

Тако. Мешин отац, тако и он. Низ Дрину на сплаву, уз =

Дрину вукући дереглију. У сва годишња доба, па и у зиму, ;

=»ПЕТ 2 2(А,
само ако се Дрина није заледила. Тада мирује и живи на
бег-ефендијин рачун, да му то после поштено одради. Научили
се они један на другог — и живети не би могли одвојено —
и ако се мрзе. А мржња, још већа, поче јесенас.

Загледао се Меша у Зејну, сироту и честиту девојку.
Одлазио јој је кад би год могао и, онако невешт, причао јој
увек о Дрини, о сплавовима и месечини. Слушала она њега
и смејала му се некада, али је сваки пут видела у његовим
очима љубав. И заволели се. Пред крај јесени отишао он њој

и, пошто се дуго накањивао, проговорио:
— Је ли, Зејно, хоћеш ти менег
— Ја хоћу — одговорила она.
Скренуо он после у касабу и накуповао свега што му је

требало. Пун радости дошао он Зејни — и не нашао је.

После сазнао: како је однекуд искрснуо овај
ефендија, запазио и он Зејну и понудио јој и руку и паре,
Она се премишљала и ломила, а онда, на запрепашћење Ме-
шино, пристала. Одвраћао је свет и говорио јој како је бег-
ефендија, истина богат, али стар, и свео као суво дрво, и ка-

ко она крај њега неће видети никакве среће.

— Све'дно, кажу да је рекла, умреће он, па ћу ја себи

наћи и млађег и летшег.
Меша спрва није веровао, али кад се и свадба обави, он!

занеме. Преста и да пева. И није само да се опије. А онда

тражи свађу. Три месеца му овај исти бег-ефендија није смео м
на очи.

посл време учинило своје. Меша се смирио и ша
о. Бр У Ј ~ = = пробе. На једној таквој проби сусреле су

пристао да преко зиме живи на бег-ефендијин рачун. А на
пролеће прихватио поново за крму. На око је изгледао миран ж
и помирен са судбином.

Тако и сада, док бег-ефендија погурен и некако испи-
јен седи под ладњаком, Меша гледа низ Дрину и рукама ;
"стеже крму само да му не полете пут бег-ефендије.

Наједном матица прихвати сплав и понесе га тако да се
сав наге на једну страну. Бег-ефендија врисну и ухвати се
за Мешу.

крманиш!
— Е, 'ош ме ти учити. Види Мало како је и сплавар би •»

ти. Што си се одмах' преп'о!
— прего, не преп'о, тебе се не тиче. Кад те плаћам, он-

да вози.
— Е, нећу да те возим, — окрену Меша крму.
— Мораш!
— Не морагт!
Два човека, господар и слуга, остадоше за час, као ока-

мењени,,у ставу претећем, пуном мржње исџосне и спремни
на скок.као два. стршена,. %

— Крмак сплаварски-.. — заборави се и врисну бег-
ефендија. — Причекај до касабе, па ћемо са џандарима раз-
говарати, : |

— Ама коме ти кажеш да је крмак! — рикну Меша и
скочи да се сплав заклати.

Бег-ефендија виде докле је дотерао, где се налази и у
чијим је рукама. Блед, он диже руке као да се од нечега за-
штити, али га једна снажна рука шчепа за врат и одиже. Је-
дан тренутак видео је он тако између неба и воде, беспомо-
ћан и сав црн у лицу; а озго се видела само једна огромна
кошчата рука која као да је бивала све већа и већа. Гледа-
јући избезумљено у Мешине очи, пуне снаге и мржње, он
већ виде себе свег. смрсканог у валовима Дрине, и зазину
кроз сузе:

— Меша, немој драги Меша, даћу ти шта хоћеш; даћу »
ти десет хиљада, — простења бег-ефендија па се копрцну'као
да се покајао што је много обећао.

— М — хм... мумлао је онај. Е
—Немој, пустићу је, сети се однекуд бег-ефендија, — па

је ти узми. Ишти шта хоћеш, Меша, само...
Држећи та онако у руци, Меша му ухвати поглед и виде

да од оне пакости, од оне злоби нема ни трага, — само страх :
неки огроман зјапио му је из очних дупља. Па му се згади
на оно беспомоћно клупко од човека што вапије за милост =
одричући се и новца, и Зејне, и свега. Одбаци га за то на тре- =
нице и пљуну. х " :

— Мог'о би да те убијем к'о пиле, рече, и опет п
ама нећу. Нећу да упрљам руке. Пијеш ми. Уну

убијем, ама, кажеш ти, нећу. Шта имам ја од тога ако те

пожртво-
На-

родног фронта у Панче-

вачком Риту Београд је
количине

Р

моју крв =
си ми моју Зејну и везао је уза се — ето зато би требодасен

  

Београд је топло дочекао и поздравио

омладинске бригаде које су се прошле

јесени вратиле са Аутопута, '

о

 

ПОСЛЕДЊЕ ПРИПРЕМЕ

ЗА МЕЧ

= ЈУГОСЛАВИЈА — САД
исти бег- ; АКО у Њујорку, тако иу Бео-

1" граду се врше велике припре-

А ме за двокружни меч Југосла-
~ вија — САД, који ће се одр-

жати у току од 1 до 14 феб-

 руара. У Београду ће ову утакмицу су-

дити наш велики мајстор др Видмар, ко-
“ ји је пре две године био врховни судија
, меч-турнира петорице за титулу свет-

, ског првака,

' Да би пренос потеза био обављан што

' брже и тачније, извршене су већ прве

се на десет табли екипа Београдског у-

· ниверзитетског шаховског клуба и омла-
= динска екипа државног првака ,Пар-
: тизана“. Играчи „Партизана“ налазили

' су се у сали Централног дома Југосло-
ш венске армије, где ће бити наша екипа
= за време меча,
= били окупљени на седмом спрату Дирек-
= ције пошта у Београду, која је при про-

– » Ф -Је си л' ћорав, беслемаћу један. Што не гледаш како Е би претстављала дворану на педесетом

док су играчи БУШК-а

· спрату облакодера „Ченинг Билдинг“у
' Њујорку. За време двочасовне пробе оба-
= вљана је цела процедура око преношења

ш, потеза од шаховске табле играча у јед-
: но место до табле играча У другом ме-
исту, како ће то бити и у стварном мечу.

У Београду ће се приказ партија врши-
· (и у дворани биоскопа „Београд“, где
ће наши стручњаци уједно тумачити по-
тезе и дискутовати о примењеним отва-

: рањима, стратегији итд. Пошто ће Радио-
Београд давати извештаје о току меча,
организује се колективно праћење так-

„ мичења по многим шаховским клубови“
“У ма. У Загребу, Љубљани, Скопљу, Сара-
4 јеву, Новом Саду, Зрењанину итд. већ се
' врше припреме за пренос партија. Исто
4 ће чинити и поједини клубови у мањим
ш местима који имају демонстрационе таб=

че, као на пример у Ваљеву. :
Нарочито велико интересовање за ра-

дио-меч влада међу омладином. Из Беле
: Цркве су пионири-шахисти, којих има
: рко 200, упутили телеграм Шаховском са-
чезу Југославије са поздравом нашој мај-
зторској екипи и жељом да она у сусре-

: ту са претставницима америчког шаха по-
стигне лепе резултате, какве је имала иу
досадашњим такмичењима, те да још јед-

ном широм света пронесе славу наше
· социјалистичке домовине. Знатне групе
омладинаца из појединих ближих места

: припремају се да за време меча посете
Београд и да присуствују приказу так-

мичења.

„ Наши репрезентативци налазе се у“
: главном већ окупљени У Београду, где

заједнички тренирају. У досадашњих
: шеснаест међународних мечева екипа Ју-

=: тославије победила је 1 пута, пет пута је
убијем. Ја ћу тебе да убијем полако. И тебе и њу. Живећеш ш играла нерешено, док је свега две утак-
ти, мораш да живиш, И да копниш полако; и ти и она. Тебе =немоћна да спржи њена младост, она млада да вене и да све- 2
не уза старо дрво. Заслужили сте.

— чујеш, бег-ефендија.
– та младићу!
— да ми се закунеш да је нећеш п ~

виш, па ти нећу ништа, пи УВА чнЕ
~— Нећу је пустити! — кунем ти се.
— и:да јој неш' ништа оставити иза себе,
— Нећу јој оставити ни паре!

ке пут. неба.
У исти час Меша се окј

пред Слапом. Он успе још
да се држи, а онда сплав склПнли с: изну низа слап.

све. Потраја јед
Бега није било.
рони, носио је

ан часак и сплав се исправи па заплови даље,
ПРНОКРННУ Ела и скочи у воду. Кад из-

као врећу пресавијеног бег-ефен-
деа5 се био грчевито ухватио за Мешин На
Б а, кад налеће на вир, потону па опет брзо изрони.
оре је трајала: неколико часова.
пала Двије површини са својим теретом, док су обале ћу-
оловни на пудљиво брзала. Кад дође до снаге он размахну
пи руком и у неколико хватова дочепа се сплава, И,
ад свали терет на балване, он се с муком усправи и одахну.Бег-ефендија отвори: очи и тупо гледаше у Мешу, па кад му =

се поче вИл неа раћати свест и сећање на оно што се догодило, он

Меша прихвати за крму и притера; сплав уз обал— Излази, бег-ефендија, и не заборави Зау на зак
5 ПН валахи! леви
— Непг је пустити и неш!'јој ништа остави
уБалахи не ћу. За Нирумреци

довољан, Меша одби сплав, изведе га
захвати воде. Кад зали „бабу“, =45
пута и удеси шкрипање, па пусти глас:

„Од, Дрино, водо 'ладна, ој!... -
а обале му радосно одговарале: оду — оу — о — о – 000.

Марко МАРКОВИЋ
пппВНнАнН    

  

— подиже бег-ефенди ру=“ |-
=

рену и спази да се налази управо =
да викне бегу да се чува и како

ка
која је с треском падала низа слап, заглушци =

а

 

 

а

Меша је тонуо и појан- "

т

= брижљиво спремају, па се оправдано Мо

мице изгубила. У тим сусретима Југосло-
зени су од 184 партије добили90, ремизи-

= рали 64 и изгубили 30, што чини одличан
" проценат 67 од сто. Највише појединач-

  
ПЏирц

= них победа постигли су Глигорић и пирц

= (по: 11), а највише је ремизирао Видмар

: млађи (12 пута). Највећи проценот успеха

= начинио је београдски мајстор Ђаја, ко“
= 5
= ји је у сусретима са Аустријом и шзај•

редину, па = царском добио све четири ане пар“
он помаче думен неколико = Е МЕз тије. Наши мајстори се и за овај сусрет

же очекивати да ће они дати све од себе
= да у борби са чувеним америчким мај“

у сторима постигну што бољи резултат.

 

 


